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Gotovo ne veste, da je v 
Beti osnovna skupina za iz
vajanje energetskega pro
grama. Vodja je tovariš Mi
roslav Štimac, glavni direk
tor delovne organizacije 
Beti, člani pa so: Boris Jak
lič, Ivan Gornik, Ivan Bro
darič, Franc Barbič, Niko 
Podrebarac, Dalibor Hrste in 
Toni Gašperič (slednji zaradi 
informiranja o delu skupine, 
ki jo  imenujemo tudi team).

Kaj bodo delali možje, 
sprašujete? Veliko. Ukvar
jali se bodo s problemi vod
ne, elektro in toplotne ener
gije. Bolje rečeno: z zagotav
ljanjem le te oziroma z iz
koriščanjem, kolikor se le da 
poceni.

Tako bodo proučili mož
nosti ponovne uporabe tople

Za
privarčevano
energijo

vode, ki nekoristno odteka 
iz barvarne. Pozabavali se 
bodo .s sončno energijo, ki 
jo  v svetu vse bolj izkoriš
čajo. Raziskali bodo, če se 
da usposobiti že obstoječa 
hidroelektrarna blizu 2a- 
kanja. Ugotovili bodo, kaj je 
treba storiti, da bi porabili 
manj kurilnega olja, oziroma 
premoga.

Izračunali bodo, koliko bi 
Beti pridobila, če bi uporab
ljala vodo iz Kolpe in ne iz 
obstoječih vodovodov. Pa še 
to  in ono. Kar se bo izkazalo 
kot pametno in smotrno, bo 
tudi izvedeno. Seveda, če 
bodo dosežena soglasja, in 
če bo denar.

Skupina izhaja iz gesla: 
privarčevana energija je ce
nejša kot kupljena.

Vtisi z
10. kongresa
Zveze
sindikatov

Od 11. do 13. oktobra letos 
je delal v Cankarjevem domu v 
Ljubljani najvišji organ Zveze 
sindikatov Slovenije, to  je 10. 
kongres. V primerjavi s prej
šnjimi kongresi je bilo na tem 
zbranih verjetno največ delega
tov in gostov. Prisotnih je bilo 
okoli 850 ljudi. Čeprav je glav
na razprava potekala o dosled
nem izvajanju gospodarske sta
bilizacije in nadaljnjem razvoju 
samoupravnih socialističnih 
družbenoekonomskih odnosov, 
število prisotnih na kongresu, ni 
bilo v skladu z izvajanjem gos
podarske stabilizacije.

Kongres se je dvakrat sešel na 
plenarni seji, v ostalem delu pa 
so potekale razprave v petih 
komisijah.

Sodeloval sem v komisiji za 
uresničevanje gospodarske sta
bilizacije na socialističnih samo
upravnih družbenih temeljih. 
Ta komisija je bila najštevil
nejša, kar potrjuje tudi število 
razpravljalcev. V razpravah je 
bilo izrečenih veliko pikrih be
sed na račun dela tega ali one
ga, kar ima za posledico sedanje 
stanje naše države. Razpravljalci 
so zelo kritično nakazali težave 
in probleme, s katerimi se sre
čujejo v gospodarskih organi
zacijah in v drugih družbenih 
sredinah.

Lahko rečem, da sem zelo 
vestno spremljal potek teh raz
prav v tej komisiji. Tudi sam 
sem podal nekaj misli o pro
blemih, ki tarejo našo delovno 
organizacijo in delavce na 
sploh. Opozorjeno je bilo na vse 
večje razlike med dogovorje
nimi načeli, oz. dogovorjeno 
politiko in njenim izvajanjem.

Kot primer je bilo nakazano 
nenehno naraščanje cen kljub 
zamrznitvi, odpiranje novih in
vesticij, ki presegajo dogovorje
no rast. Take stvari ustvarjajo 
med delavci večje nezaupanje in 
počasi postajajo malodušni. Na
dalje je bilo govora, da so se 
bistveno zmanjšale možnosti za 
uveljavljanje ekonomskih za
konitosti. Namesto ukrepov 
dolgoročnega značaja, ki bi 
imeli ekonomske efekte na dol
gi rok, sprejemamo kratko
ročne ukrepe, s katerimi gasimo 
trenutno najbolj pereče pro
bleme. Vse to pa ima svojo 
ceno in na ta način se trgajo 
posamezne vezi v verigi.

Precej govora je bilo tudi o 
izvozu in uvozu. Torej o po

večanju izvoza in zadrževanju, 
oz. zmanjševanju uvoza, kjer pa 
praktično ni logike. Vemo, da 
so naši izvozniki vezani na suro
vine in ostali repromaterial iz 
uvoza, ker domačih surovin v 
glavnem ni ali pa ne ustrezajo 
zahtevam trga. Debata s tega 
področja je tekla glede na zad
nje ukrepe ZIS, na ostanek de
viznega priliva izvoznikom v vi
šini okoli 24 odstotkov. Več 
razpravljalcev je  opozorilo, da 
sedaj veljavni sistem destimulira 
organizacije združenega dela za 
večji izvoz, saj izvoznik od po
večanega izvoza ne dobi ni
česar, celo izgublja dohodek. 
To so poudarili delegati iz tek
stilnih DO, kjer pa izvoz v SRS 
predstavlja velik delež slo
venskega skupnega izvoza.

Ko so govorili o velikih za
dolžitvah, o nelikvidnosti, oz. o 
dolgovih, je delegat iz Celja 
požel buren aplavz, ko je jasno 
in glasno povedal, da pogodb o 
najemanju tujih posojil niso 
podpisovali delavci, temveč naj
višji, oz. najodgovornejši pred
stavniki federacije in republik, 
obveznosti za odplačevanje teh 
dolgov pa morajo v glavnem 
prevzeti delavci.

Precej je bilo rečenega tudi o 
slabi izkoriščenosti domačega 
znanja. In to takšnega, ki ga 
obvladamo. S tem ni rečeno, da 
smo preko noči sposobni iz
delati vse najsodobnejše iz
delke, ampak lahko napravimo 
tisto, kar znamo in imamo m ož
nosti. Vse preveč smo navajeni, 
da vse uvažamo, tudi izdelke, ki 
bi jih lahko v vsaj enaki kvali
teti izdelali tudi doma. Seveda 
pa moramo, kar je bilo tudi 
poudarjeno, ustreznejše vredno
titi razvojno raziskovalno delo 
in inovacijske dejavnosti.

Govora je bilo tudi o velikem 
prispevku sindikata pri uveljav
ljanju socialističnih samo
upravnih odnosov. Vendar pa je 
nedodelana samoupravna orga
niziranost. Npr.: zakaj je po
trebna cela fronta SIS-ov, če
prav se med seboj razlikujejo le 
v odtenkih? Zakaj slabosti v 
samoupravnih odnosih vse pre
pogosto rešujemo z novimi 
organizacijskimi oblikami, na
mesto da bi razvijali obstoječe 
oblike?

Veliko delegatov je spo
ročilo, da je za težko stanje v 
katerem smo, kriva premajhna 
odgovornost. Odgovornost je le 
na papirju in prinaša večji OD, 
dejanske odgovornosti je pa 
bolj malo. Odgovornost se vred
noti le pri delavcu, kjer se lahko 
meri.

V razpravah je bilo bore 
malo tega, kar bi lahko po
hvalili. Spominjam se debat iz 
preteklega obdobja, ko smo v 
glavnem vse samo hvalili, če
prav marsikaj ni bilo vredno 
hvale.

Zaključki kongresa so zajeli 
vse probleme, ki so bili na
kazani v razpravah, z vero, da se 
bo v najkrajšem času začelo 
premikati na bolje. Delegati in 
gostje pa bodo tudi po svojih 
močeh prispevali k reševanju 
nakopičenih težav. To pa je 
potrdil tudi bučen odmev ob 
petju delavske himne, kjer smo 
vsi sodelovali.

TONE MATJAŠIČ

STABILIZACIJA:

Težave in 
nasprotja
Razprava na 10. kongresu ZS 
Slovenije — Tone Matjašič):

Zveza sindikatov kot naj
osnovnejša družbenopolitična 
organizacija delavcev bi morala 
odigrati ključno vlogo pri reali
zaciji ciljev gospodarske stabili
zacije — bolje rečeno: pri 
ozdravljanju gospodarstva. Saj 
delavec — tako govorimo in 
tako je zapisano v ustavi in 
ZZD — odloča o ustvarjanju in 
nato o delitvi ustvarjenega do
hodka. Menim, da taka trditev v 
praksi v celoti ne drži. V tem 
trenutku, ko je vse več admini
strativnih ukrepov s strani fede
racije ali posameznih republik 
itd., to trditev negira. Druga je 
stvar, zakaj prihaja do tega, da 
je potrebno z administrativnimi 
ukrepi posegati na nekatera 
področja.

Menimo, da je osnovni vzrok 
za takšno stanje neizpolnje
vanje, neizvajanje zakonskih do
ločil, samoupravnih sporazu
mov, dogovorov in tako dalje. 
Torej v odgovornosti. Odgovor
nost za svoje delo je naša slaba 
točka, tako posameznikov, ka
kor nekaterih celot. Za iskanje 
„lukenj“ v zakonskih določilih, 
sporazumih in dogovorih smo v 
pravem pomenu besede stro
kovnjaki. Namesto da vse sile 
strokovnoekonomskega značaja 
uresničimo v zakonskih določi
lih ali drugih dogovorih, se v 
mnogih primerih posvetimo raje 
temu, kako bomo ta ali oni 
zakonski akt po svoje prikrili in 
uresničili slabe točke v njem, 
seveda na škodo družbe kot 
celote. Odgovornost iščemo le 
pri delavcu za strojem, kjer je 
njegovo slabo ali dobro delo 
neposredno merljivo. Nedosega
nje norme, povečanje izmeta, 
kala itd. delavcu direktno vpliva 
na njegov OD.

Brzdanje potrošnje; osebne, 
skupne in splošne porabe kot 
ključni element gospodarske 
stabilizacije nima uspeha, še 
vedno se vedemo kot potrošni
ška družba. Porabimo več, kot

(Nadaljevanje na 3. str.)



(Nadaljevanje z 2 . str.)

ustvarimo. Delavci z nizkimi 
osebnimi dohodki, katerih pa ni 
malo, najbrž bistveno ne vpli
vajo na preveliko osebno po
rabo.

V zadnjih nekaj letih smo na 
področju investicij storili take 
napake, za katere bi moral ne
kdo odgovarjati, pa prave od
govornosti ni bilo. Zgradili smo 
celo vrsto gospodarskih objek
tov, za katere smo kasneje ugo
tovili, da ne dajejo razultatov, 
da posamezne nove tovarne ni
majo surovin itd. Ravno tako je 
bila zgrajena cela vrsta gospo
darskih objektov, brez katerih 
bi bili lahko. V veliki meri je bil 
pri tem uporabljen tuji kapital v 
obliki kreditov itd., ki jih mo
ramo vračati. Tisti, ki nam je 
dal kredit, ne vpraša, če je bila 
investicija zgrešena. Še danes se 
dogajajo take stvari. Iz sredstev 
javnega obveščanja lahko spo
zna vsak občan, kaj se dogaja 
na določenem področju. Na 
primer: vsi vemo, da je  energet
ska kriza zelo resna, da pri
manjkuje pogonskih goriv za 
obratovanje termo central na 
mazut in drugje. Kljub temu 
gradimo nove centrale te vrste 
nekje v Srbiji.

Kje je tu  zdrav razum? Ali 
ne bi bil že čas takemu ravna
nju stopiti na prste? Enakih in 
podobnih primerov je še več.

Pri izvozu, oziroma uvozu 
blaga in storitev, ne dosegamo 
zastavljenih ciljev. Ravno po
večanje izvoza in istočasno 
zmanjševanje uvoza pa je naj
važnejša postavka za zmanjše
vanje nelikvidnosti naše države.

Ravno na tem področju pri
hajamo v velik razkorak.

Ker delam v tekstilu, mi je ta 
problematika dokaj znana. Ve
čanje izvoza in manjšanje uvoza 
je pogoj za obstanek. Tega se 
tudi zavedamo. Toda, kako po
večati izvoz in zmanjšati uvoz, 
ko pa domačih surovin skoraj 
nimamo? V ceni končnega pro
izvoda predstavlja tuja surovina 
okoli 35 odstotkov. Od deviz
nega priliva pa ostane gospodar
ski organizaciji okoli 24 odstot
kov. Stroji v tekstilni industriji 
so v glavnem tujega izvora. Kje 
najti devize za rezevne dele, za 
odplačilo anuitet in za obnovo 
strojnega parka, ko pa od izvoz
nega priliva ne dobimo niti za 
uvoz potrebnih surovin?

K ronično pomanjkanje 
repromaterialov pa ima še druge 
posledice. Še tisto, kar je dobiti 
na domačem trgu, je v zadnjem 
času zelo slabe kvalitete. Veliko 
povpraševanje je povzročilo, da

se domači proizvajalci ne držijo 
osnovnih meril o kvaliteti, ker 
prodajo vse za „med“ . S tak
šnim ravnanjem ne bomo prišli 
daleč.

Posebej nas m oti, da na do
mačem trgu ne dobiš nekaterih 
rezervnih delov, ki jih izdelu
jemo doma v zadostnih količi
nah. Klinastega jermena, na pri
mer, po normalni poti ne dobiš 
niti za devize, čeprav imamo 
take tovarne, ki jih proizvajajo.

Odgovor na vprašanje, zakaj 
tega ni na trgu, je, da gre vse v 
izvoz. To pomeni: če hočemo, 
da nam stroji s tovrstnim pre
nosom obratujejo, je potrebno 
take jermene kupovati iz uvoza, 
a se tudi dogaja, da domače 
proizvode kupiš zunaj — seveda 
neprimerno dražje in jih  uvoziš 
nazaj. Ali ne bi bilo dobro 
storiti kaj na tem področju? 
To je samo eden od primerov.

Menim, da je  treba spodbudi
ti domače znanje v večji meri.

Da bi bila domača tehnologija, 
seveda če jo  bomo razvijali na 
daljši rok, najbolj učinkovito 
sredstvo za uresničevanje gos
podarske stabilizacije. Razvoj 
domače tehnologije bi prispeval 
k zmanjšanju uvoza. Zato je 
treba dati inovacijski dejavnosti 
resnično več podpore. V letoš
njem letu se viški SIS odvajajo 
za stimulacijo izvoza, zakaj ne 
bi nekaj teh ali na podobni 
način zbranih sredstev dali tudi 
za spodbujanje inventivne de
javnosti. Prepričan sem, da bi 
bila to pravilna usmeritev, saj so 
naši ljudje sposobni ustvariti 
marsikaj novega, samo potreb
no je zagotoviti prave možnosti, 
pravo stimulacijo in uspehi bi 
bili doseženi.

Predlagam tudi to, da bi se 
združena sredstva za investicij
ske naložbe namenila pretežno, 
če že ne vsa, za razvoj domačih 
surovin, ker je to eden osnovnih 
pogojev za manjšo odvisnost od 
drugih. Teoretskih spoznanj, 
kaj vse bi bilo treba in kaj bi 
morali, menim, da je dovolj. 
Manjka nam uresničevanje tega 
v praksi.

H V A L A  ZA  
D A R IL O

Ob odhodu v pokoj se 
iskreno zahvaljujem sodelav
kam iz TOZD Konfekcija -  
(adjustiranje) za dragoceno 
darilo, k i m e bo spominjalo 
nanje.

Vsem skupaj želim veliko 
delovnih uspehov ter mnogo 
medsebojnega razumevanja.

M ARIJA LOGAR

Utrinki z
mladinskega
kongresa

Za mladino je vedno veljalo, 
da je revoltna, revolucionarna 
in avantgardna. To je v duhu 
rasti, ki hoče svet okoli sebe 
razumeti in ga za svojo rast tudi 
oblikovati. Kajti ta svet je, pa 
naj si stari še tako prizadevajo, 
da bi to spremenili, svet mla
dine. Tako je in bo. Za mlade je 
to  svet prihodnosti, njihove pri
hodnosti. Svet, ki ga lahko obli
kujejo. Za stare je to vedno svet 
sedanjosti in preteklosti. Pre
teklost je nepopravljivo dejstvo, 
sedanjost je težko spremenljiva, 
prihodnost pa raste iz sedanjo
sti. Zato mladim tudi ni vseeno, 
kakšen je današnji svet.

Zanimive so nekatere ugoto
vitve, ki so bile izrečene na 
zasedanjih petih tematskih ko
misij, v katerih so razpravljali 
delegati na 11. kongresu ZSMS 
v Novem mestu.

Igor Bavč".r: „Kakor vidite, 
se je leta 1977 zgodilo celo to, 
da so morale delovne organi
zacije oziroma delavci iz svoje 
obveznosti pokrivati celo iz 
amortizacije. Razpolagali pa so 
lahko le s tistim, kar jim je 
ostalo. Mar se temu lahko reče 
drugače kot mezdni položaj na
ših delavcev?

Naložbe nove proizvodne 
usmeritve, investicije so v takih 
razmerah postale odvisne od 
kredita ter od celotnega kre- 
ditno-monetarnega sistema, pre
ko katerega je celotno pro
izvodnjo kontroliral ravno 
državni aparat. To je birokra
cija, ki sedi tudi v družbenih 
organih in družbenopolitičnih 
organizacijah in ustvarja iluzijo, 
da ni tako kot je, da so neuki 
delavci ali preveč pojedli ali pa, 
da so oni s svojimi odločitvami 
stvar zavozili. Nobena družbena 
sila ne zapusti zgodovinskega 
prizorišča prej, preden ne iz
črpa vseh svojih možnosti in 
tudi ne brez boja. To velja tudi 
za birokracijo. Kreditni sistem, 
zadolževanje je te možnosti po
daljševalo, sedaj teh možnosti 
ni več. So pa druge, kot je 
povečano izkoriščenje delavcev 
in sprejemanje restriktivnih, 
kratkoročnih izrednih ukrepov, 
kar pa krize, do katere je prišlo, 
ne odlaga!

Vendar to ni kriza socialisti
čnega samoupravljanja, ampak 
kriza birokratskega adminisa! 
Ali, če hočete, kriza karikature 
samoupravljanja! V tem je revo
lucionarna potenca današnje 
krize in toliko so osnove dolgo
ročne stabilizacije gospodarstva 
program izhoda iz krize.“

Srečko Kirn: „Srečujemo se 
z etatičnim i posegi, z admini
striranjem, ki delegatske skup
ščine spreminja v glasovalne in 
legalizatorske aparate birokrat
skih odločitev, srečujemo se s 
potencirano močjo sisovskih 
strokovnih in vodstvenih apara
tov, ki spreminjajo procese svo
bodne menjave dela v lastno 
zgodovinsko kreaturo samo za
to , da bi ti aparati in vodstva 
ohranila svoj položaj. To je 
položaj, ki ni nič drugega kot 
iztegnjena tipalka birokratskega 
in tehnokratskega minipuliranja 
z ljudmi. Srečujemo se z raz
jedajočim pritiskom vodstvenih 
struktur, ki blokirajo delo 
temeljnih delegacij, ki posku
šajo napraviti njihovo delo za 
neučinkovito, če že ne ne
potrebno v celoti.*1

0  odločanju v ozkih krogih 
je govorilo več mladincev. Nič 
ni narobe, so med drugim po
udarili, če se v občinah in

S
1SMS

drugih družbenopolitičnih 
skupnostih sestajajo vodilni m o
žje. Povsem nesprejemljivo pa 
je , da o vsem, kar se pomemb
nega dogaja, tudi odločajo.

In še vprašanje delegata Jane
za Jančarja: „Zakaj se morebiti 
na najodgovornejših mestih iz
menjujejo ljudje, ki so opravljali 
že podobna dela. Ali je to 
kadrovska politika ali rotacija 
posameznikov? “

Kot smo zapisali v uvodu, je 
v duhu mladih, da oblikujejo 
svet za svojo rast. In prav je 
tako. S svojo ostrino in brez
kompromisno mladostno ener
gijo nam pomagajo odkrivati 
gnile tvorbe v naši družbi. In 
prav je tako — za njeno rast!

N. S.



Jubilanti dela
20. novembra 1982 je bilo v 

naši restavraciji v Metliki slav
nostno kot že dolgo ne. Razum
ljivo, ko pa so se zbrali jubilanti 
dela. Tisti, ki imajo za seboj že 
trideset, dvajset in deset let. V 
programu, namenjenem njim, je 
pel metliški mešani pevski zbor 
Beti, oktet Vitis, recitatorji pa 
so bili iz Srednje tekstilne šole. 
Slavnostni govornik je bil glavni 
direktor delovne organizacije 
Beti tovariš Miroslav Štimac.

V toplih besedah je poudaril 
velik prispevek delavcev k raz
voju Beti, k razvoju, ki se ga ne 
moremo sramovati. Priznanja in

denarne nagrade so podeljevali: 
Tone Matjašič, predsednik de
lavskega sveta delovne organi
zacije Beti, Miroslav Štimac, 
glavni direktor DO Beti in 
Dušan Rus, predsednik sindi
kata. Ko je bilo uradnega dela 
slovesnosti konec, je igral za 
ples ansambel Galebi. Bilo je 
veselo, družabno. Marsikdo je 
za trenutek pozabil na vsako
dnevne skrbi, pa še na to , daje 
v ponedeljek spet delovni dan.

Prilagamo še seznam vseh, ki 
so bili letos jubilanti. Nekaj v 
zahvalo, nekaj pa tudi zaradi

10 let

JUBILEJ 
30 let

20 let

Zap. štev. PRIIMEK IN IME
1. Slavica PLUT
2. Matija JARNJEVIČ
3. Marija JURAJEVCIČ
4. Angela PLUT
5. Vida KOS
6 Antonija BLAŽINČ
7. Jože SIMONIČ
8. Martina BADOVINAC
9. Ana ČRN U G EU

10. Sonja MAREGA
1 Helena ČUFER
2. Jože KOČEVAR
3. Marija M ALEŠ iC
4. Branko BRINC
5. Amalija GOVEDNK
6 Maca IVOŠEVlC
7. Franjo KNEZETlC
8. Ana KRALJ
9. Dragica MUŠIČ

10. Emil RIBARIČ
11. Bariča VRBAN
12 Jernej ČRNUGEU
13. Štefka VRANIČAR
14 Stjepan NOVOSEL
15. Janko BELA VIČ
16 Ana GORNIK
17 Nada PRIBIČEVIČ
18. Vinko ŠTRUCEU
19. Dragica BORKOVIČ
20. BožaGAŠPERIČ
21. Koviljka NAT JAŠIČ
22. Antonija MILAVEC
23. Marija STUBUAR
24. Terezija VARDIJ AN
25. Frančiška BAHOR
26. Angela ANGELOVSKI
27. Marija BUTALA
28. Marija GAŠPERIČ
29. Magda GRDEŠIČ
30. Zdenka MUREN
31. Anica PAPEŽ
32. Ivanka RA JG EU
33. Mirko SLADIČ
34. Frančiška STUPAR
35. Terezija ŠOBAR
36. Alojzija BRINJAVEC
37. Francka HUDE
38. Anica PUNGERČAR
39. Ana SMRKE
40. Rozalija BORANIČ
41 Štefka KOVAČIČ
42 Jožefa HORVATIČ
43 Katica ZVONKO VIČ
44 Marija CVITKOVIČ
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Marija GUŠTIN 
Mirko GORŠE 
Danica ŠTAMPFEU 
Katica STIPANČIČ 
Stjepan LUKUNIČ 
Drago PREVALŠEK 
Jožica SIMČIČ 
Jožica VOLAJ 
Anton ČERNIČ 
Josip K O Ž E U

Zvone PEZDIRC 
Ana GUŠTIN 
Jože KERČ 
Stanislava MIHALIČ 
Milan RIBARIČ 
Anton PEZDIRC 
Zlatko BRINAC 
Ivan NEMANIČ 
Štefanija TOMC 
Dušan RUS 
Dragica ČULIG 
Marija MAVRETIČ 
ŠteficaJAKŠIČ 
Vera JAKLIČ 
Marica BRINAC 
Zora MARKUŠ 
Anica MATJAŠIČ 
Marica POSINAK 
Frančišča KOCJAN 
Ljudmila VRŠČ AJ 
Darinka KAPŠ 
Ljubica ŠORLI 
Katica PLEVNIK 
Fani ZUPANČIČ 
Slavka SAJE 
Anča BAUA 
Katica RAJTER 
Rozalija DERŽIČ 
Matilda GAŠPARIN 
Slavica HORVATIČ 
Milena GERJEVIČ 
Marija DUJAKOVIČ 
Jožica IVŠA 
Marinka KAPUSTA 
Milena DERŽIČ
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Dragica ZDRAVKOVIČKon. Dobova 
Elvira CVETKO Konf. Dobova
Branko PETRINA Konf. Žakanje
Marica JURAN Konf. Žakanje
Ljubica GRŠIČ-JU RK A Š K o n .  Žakanje 
Milka KOLIČ Konf. Žakanje
Veronika MAVRETIČ Kon. Žakanje 
AnaJURINČIČ
Anton STANKOVIČ 
Marica CAR 
Marija MALETIČ 
Tončka VRTIN 
Josip BREGAR 
Milica KRIŽAN 
Rudi ŠTEFANIČ 
Branka LUKINIČ 
Nikola STRUNA 
Jožica ŽAGAR 
Draško IGNJATOVIČ 
Ana PETRUŠIČ 
Jožica ZUPANČIČ
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NOV DELOVNI ČAS:

Več pelina 
kot medu

Razprave in govorice o no
vem delovnem času so v KO
METU postale resničnost. S 
prvim decembrom je za del 
delavcev, ki delajo samo v eni 
izmeni, začel veljati nov delovni 
čas od sedme do tretje ure 
popoldan.

Začetek je torej za nami. 
Prva spoznanja tudi. Kakšne so 
slabe in dobre strani te spre
membe, bomo izluščili iz pogo
vora z našimi sodelavci.

MARJAN PAVLOVIČ: p r e 
cej se je spremenilo. Ker žena še

V januarju 1983. leta bo
mo sodelovali na sejmu MO
DA 83, ki ga že več let nazaj 
organizira Gospodarsko raz
stavišče iz Ljubljane. Ta se
jem je priznan, zato smo 
imeli ravno na tej prireditvi 
največ poslovnih razgovorov 
s partnerji iz vse države iz 
inozemstva.

vedno dela po starem, so vsa 
jutranja opravila okrog mlajšega 
otroka prešla na moja ramena. 
Urediti ga moram in odpeljati v 
vrtec."

MAJDA BERKOPEC: „Meni 
novi delovni čas ne povzroča 
težav. Sama sem in pri starših. 
Razen tega stanujem blizu to 
varne, zato nimam nobenih pro
blemov niti s prevozom."

ALENKA MEŽNARŠIČ: 
„Kot žena, mati in gospodinja 
do sedanj nisem spoznala nobe
ne prednosti novega delovnega 
časa. Ker ob sedmih, pa tudi ob

Parkirni prostor pred našo 
tovarno, za katerega smo ne 
še tako dolgo nazaj mislili, 
da bo postal premajhen, je 
kar naenkrat zelo prostoren. 
Delavci, ki prebivajo izven 
Metlike, so bili z omejitveni 

mi ukrepi porabe goriva pri
siljeni začeti uporabljati jav
na prevozna sredstva. Ob 
spoznanju, da je vožnja z 
lastnim avtomobilom v vse 
večje breme družinskega 
proračuna in da tako ostane 
nekaj več denarja za druge 
potrebe, se veliko lažje pre
nesejo tudi slabe strani jav
nih prevozov.

treh, ni prevoza od Metlike do 
Rosalnic in obratno, moram pe
šačiti v obe smeri in s tem 
izgubim dobro uro. Mož nam
reč še vedno dela po starem in v 
službo ne moreva skupaj. Prej 
te izgube časa nisem imela. Ker 
imamo v družini različen de
lovni čas, se je pojavil tudi 
problem prehrane. Zbiramo se

čakata triletni otrok in prvošo
lec, ki je potreben pomoči pri 
učenju. Mož pride ob petih. 
Kuhanje, likanje, pospravljanje 
in časa je naenkrat premalo. 
Skratka, znašla sem se v veliki 
časovni stiski. Zato sem ob 
vsem tem vedno bolj prepriča
na, da bo postala vzgoja otrok 
pomanjkljiva."
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Čestitke
jubilantom

V Kometu smo ob 40. 
letnici zmage slovenskih in 
hrvaških partizanov nad be
logardističnim gnezdom na 
Suhorju praznovali občinski 
praznik in 39. letnico zase
danja AVNOJA v Jajcu.

Za počastitev naših veli
kih jubilejev smo pripravili 
proslavo, na kateri je sodelo
val mešani pevski zbor „BE- 
TI“ pod vodstvom pevovo
dje Franca Mileka, pridružili 
pa so se nam tudi osnovno- 
šolčki z recitacijo, ki so se jo 
naučili ob pomoči učiteljice 
Gačnikove. Prisrčni spored 
tako enih in drugih nastopa
jočih je bil uvertura v prosla
vo in pogostitev zaposlenih, 
ki so v tem  letu postali 
jubilanti dela.

Poleg denarnih nagrad za 
skupno delovno dobo so ti
sti, ki so že 20 let zaposleni 
v Kometu, prejeli tudi plake
to delovne organizacije in 
priznanje.

Za 30 let skupne delovne 
dobe:

1. ANTON VIVODA 
prejel je tudi plaketo in pri
znanje za 20 let v Kometu

Za 20 let delovne dobe v 
Kometu so prejeli denarno 
nagrado, plaketo in prizna
nje naslednji delavci:

1. LJUDMILA CINDRIČ
2. ANGELA JAKUEVIČ
3. KARLINA NEMANIČ

4. ANA PETRUŠIČ
5. MARIJA ŠTRAVS
Za 20 let delovne dobe 

samo v Kometu so dobili 
priznanje in plaketo:

1. ANA MILOJKOVIČ
2. ALOJZIJA PETRIČ
3. DRAGICA SUMINA
4. DRAGICA VUKŠINIČ
Denarne nagrade za skup

no delovno dobo 20 let so 
prejeli:

1. JANEZ GRŠIČ
2. BOJANA JAKŠIČ
3. DARINKA ŽIST
Za 10 letno plodno delo 

so bili nagrajeni:
1. DRAGICA BRUNSKI 

KL.
2. JOŽE CESAR
3. MARIJA ČERNU- 

G E U
4. DARINKA DIMITRI- 

JEVIČ
5. KRISTINA KUČINIČ
6. MIRICA MATJAŠIČ
7. LJUBICA NOVOSEL
8. MARICA PRIDELAC
9. ANTON TOMC
10. MIRA TOMAŠIČ
11. MIRA TOMAK- 

MARKOVIČ
12. KATICA VALČIČ
13. M ALK A ŽELJKO
14. VIDA ŽLOGAR
15. MARIJA BUKOVEC 

(DE Stari trg)
16. MARIJA GRENC
17. ANA KAVŠEK
18. NADA STARC
19. IVANKA ŽAGAR
Vsem jubilantom čestita

mo in želimo nadaljnjega 
uspeha v življenju in pri de
lu.

-JA C
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namreč ves popoldan. Tako 
praktično dela tudi moja ku
hinja. Ob tem in ostalih gospo
dinjskih opravilih ter občasni 
pomoči otroku pri učenju, mi 
za kaj drugega skoraj ne ostane 
več časa."

IVANKA ŽLOGAR: „Hudo 
je, ker mi za vzgojo otrok ne 
ostane skoraj nič časa. Živim 
namreč v Bušinji vasi in zaradi 
slabih prevozov pridem domov 
šele ob pol petih. Doma me

ZLATKO BREZNIK: „Jaz 
nimam težav. ‘Družine še ni
mam. Zjutraj lahko malo dlje 
pospim. Kosilo me čaka, od 
tovarne nisem preveč oddaljen. 
S spremembo sem kar zado
voljen."

CVETKA JAGODIČ: „Sam 
premik delovnega časa me ne 
moti. Ne bi me motilo niti, če 
bi začeli delati pol ure kasneje. 
Motijo pa me v zvezi s tem 
predvsem naslednje stvari. Prvič, 
ker čas prehrane v tovarni ni

prilagojen novemu delovnemu 
času. Se vedno malicamo ob 
devetih, nato pa do pol štirih ali 
še dlje za vozače ni nič. Menim, 
da je takšen način prehrane 
tudi iz zdravstvenih vidikov ne
ustrezen. Drugič me moti to , da 
spremenjen delovni čas ne velja 
za vse delavce, ki delajo eno 
izmeno. Če je stališče sindikata 
o tem takšno, naj potem to 
»velja tudi za vse. Tu je še 
vprašanje prevozov, za katere 
menim, da bi morali biti urejeni 
na občinski ravni, pa vprašanje 
delavca polkmeta itd ."

KARLINCA JAKLIČ: „Te- 
žave imam s prevozom. Zjutraj 
je le od dobre volje voznika 
prenatrpanega šolskega avtobu
sa odvisno, ali se bom v službo 
pripeljala ali ne. Po tretji uri pa 
ni nobenega prevoza več v 
Slamno vas, kjer živim. Tako 
moram pešačiti od tovarne do 
doma. Uro in četrt hitre hoje in 
še to po bližnicah. Doma me 
čaka veliko dela. Mož je bolan 
in poleg gospodinjskih opravil 

ije tu  še živina itd. Od hčerke, ki 
|hodi še v osemletko, pa zaradi 
učenja ne morem pričakovati 
pomoči."

Eden izmed sprejetih 
energetsko varčevalnih ukre
pov je tudi ta, da smo 
zmanjšali porabo goriva s 
tem, ker se na pošto več ne 
vozi dvakrat dnevno, temveč 
le enkrat. Dvig in oddaja 
pošte sta tako združeni. Po
kazalo se je, da s primernim 
organiziranjem dela vsakega 
posameznika v administra
tivnih službah zaradi tega 
ukrepa ažurnost sploh ne 
trpi.

Tako pravi naših sedem anke
tirancev. Zanimivo bi bilo, če bi 
anketa zajela vse, vendar iz te
hničnih razlogov to  ni mogoče. 
Delček resnice pa lahko izlušči
mo že iz tega. Tisti delček, iz 
katerega lahko sklenemo, da 
občutijo težave spremenjenega 
delovnega časa ob istočasno ne
usklajenih spremljajočih de
javnostih najbolj žene, ki so 
delavke, matere in gospodinje 
obenem. Teh pa pri nas ni 
malo. Nehote se mi v razmišlja
nje vsili vprašanje. Ali bo ženski 
v tem njenem poslanstvu sploh 
ostalo še kaj časa za izobraže
vanje ob čitanju časopisov, gle
danju televizije ali branju 
knjig? Ali ji bo ostalo še kaj 
časa za obisk kulturne pred
stave, za rekreacijo ah za druž
beno politično delovanje v kra
jevni skupnosti?

SONJA ZORC



ZAHVALA
Ob izgubi dragega očeta 

JOŽETA KERČA iz Metlike 
se iskreno zahvaljujem vsem, 
ki so nam izrekli sožalje, 
sočustvovali z nami, in 
vsem, ki so našega očeta 
pospremili na njegovi zadnji 
poti. Posebna zahvala gre 
delavcem iz TOZD metraža 
—pletilnica za podaijeni ve
nec. JOŽE KERČ

terialnih dobrin, zato se bomo 
tekmovanj udeleževali tudi v 
bodoče maksimalno usposoblje
ni, seveda v okviru možnosti. Z 
vajami skrbimo za to , da imamo 
usposobljene vse tri desetine. 
Organizirali smo tudi demon
strativno gašenje z gasilnimi 
aparati za vse zaposlene v naši 
DO.

Na sejah upravnega odbora 
smo obravnavali izvajanje plana 
GD in priprave na tekmovanja 
in druge akcije. Sprejemali smo 
nove člane, nekatere pošiljali na 
razne gasilske tečaje, ki jih 
organizira občinska gasilska 
zveza. Za teoretično usposablja
nje članov pa skrbimo tudi pre
ko Gasilskega vestnika, saj ga 
prejema vsak aktivni član dru
štva.

Udeležili smo se še strokovne 
ekskurzije, ki jo je organizirala 
Občinska gasilska zveza Metli
ka. Obiskali smo poklicno ga
silsko brigado v Zagrebu in po
klicno gasilsko enoto v Krškem. 
Mislim, da so take ekskurzije 
izredno koristne, zato ne bi bilo 
slabo, če bi jih večkrat organizi
rali.

Gasilska organizacija ima v 
okviru družbene samozaščite 
pomembno vlogo, saj spada 
med najbolj organizirane sile na 
tem področju. V primeru poža
ra in drugih elementarnih ne
sreč je in bo gasilska organizaci 
ja tista, ki prva pristopi k reše
vanju ljudi in premoženja.

Zato bomo skrbeli, da se bo 
naše gasilsko društvo še krepilo, 
tako po številu članov, kot po 
usposobljenosti ter da bo mate
rialna opremljenost operative 
zadovoljiva. 1

Lahko rečemo, da se je sode
lovanje s krajevno skupnostjo 
izboljšalo. GD Rosalnice nam je 
najbllžje, zato posvečamo temu 
sodelovanju več pozornosti, saj 
bi nam to društvo v primeru 
nesreče med prvimi prišlo na 
pomoč.

Na koncu lahko poudarim, 
da imamo polno podporo vo
dstva podjetja in samoupravnih 
organov v naših prizadevanjih 
za obnavljanje opreme in ob 
drugih akcijah. Zato se vodstvu 
podjetja in samoupravnim orga
nom zahvaljujemo za pomoč in 
razumevanje.

MARJAN PAVLOVIČ

Ob slikarski 
koloniji

Že drugič zapored je bila 
letos metliška slikarska koloni
ja, ki jo finančno podpirajo 
delovne organizacije. Tudi Beti. 
Belokranjske motive je prišlo 
slikat deset umetnikov, med nji
mi eden iz zamejstva. Slikarsko 
kolonijo organizira občinska 
kulturna skupnost, odbor pa 
vodi Mladenka Brancelj, uči
teljica iz metliške osnovne šole.

Nič čudnega ni torej, če so 
se pridružili umetnikom še šo

larji iz Podzemlja, Črnomlja in 
Metlike. Pa so družno (učenci 
le en dan) upodabljali mesto in 
njegovo okolico. Prvi in drugi 
so pripravili razstavo, in sicer v 
razstavnem prostoru Belokranj
skega muzeja, ki se zadnje čase 
precej odpira.

Doslej je bilo o metliški sli
karski koloniji malo zapisanega, 
zato naj ta prispevek le malce 
pripomore k popularizaciji li
kovne umetnosti. Da, razstavlje
na dela so bila tudi naprodaj, v 
glavnem pa jih  kupijo delovne 
organizacije. Umetnine potem 
visijo v delovnih prostorih, raz
bijajo monotonijo vsakdana in 
nenazadnje: vzgajajo ljudi, da bi 
vse manj segali po kiču. Tega pa 
je veliko videti domala povsod.

Na našem posnetku je čla
nica likovnega krožka z m et
liške osnovne šole pri delu. 
Upodobila je del Trga svobode 
(stavba metliške Kmetijske za
druge, kmetijska lekarna). 
(Foto: Janez Žele)

GASILCI V DO:

0 delu 
IGD Komet

Lahko trdimo, daje bila naša 
dejavnost v letošnjem letu soli
dna. Udeležili smo se vseh raz
pisanih tekmovanj, sodelovali 
smo v pripravah na akcijo 
NNNP. Prijavili smo se tudi na 
dvoletno tekmovanje GD, ki je 
bilo zaključeno ob mesecu po
žarne varnosti. Na občinskem 
tekmovanju ob jubileju v Ro- 
salnicah je naša ženska desetina 
zasedla prvo mesto.

Resolucija IX. kongresa GZS 
med drugim pravi, da morajo 
biti tekmovanja še naprej po
membna aktivnost za kondicij
sko usposabljanje članstva, za 
praktično upravljanje z gasilnim 
orodjem in opremo, da bi glede 
hitrosti in zmogljivosti dosegle 
čim boljše uspehe, pri gašenju 
požarov, reševanju ljudi in ma-

Kdo
naj dela?

Dunajski Profil je v zadnji 
številki — in seveda v ne 
najbolj resni rubriki — obja
vil takšen (navidez) statisti
čen pregled zaposlenosti av
strijskega prebivalstva, pod 
naslovom „Kdo v Avstriji 
dela“ .
Celotno
prebivalstvo - 7.000.000 
Od tega starejši 
kot 65 let 2.100.000
Ostane 4.900.000
Od tega mlajših 
od 18 let 1.800.000
Ostane 3.100.000
Brez zaposlitve 150.000 
Ostane 2.950.000
Državni uslužbenci 1.350.000 
Ostane 1.600.000
Ministri, poslanci 
funkcionarji 900.000
Ostane 700.000
Prostitutke in
makroji 400.000
Ostane 300.000
Bolniki, umobolni, 
potepuhi, hipiji 
in sleparji 280.000
Ostane 20.000
Kaznjenci 19.998
Ostaneta 2
se pravi ti in jaz.

To bi morala biti za naju 
spodbuda k posebno dobrim 
delovnim prizadevanjem. 
Več morava delati, kar velja 
posebej za tebe, kajti meni 
je že dosti tega, da moram 
sam vzdrževati državo!



Zanimivosti
■

iz
domačih
logov
Potopljeno
sonce

Mladi metliški pesnik JANI 
BEVK je izdal v samozaložbi 
pesniško zbirko Potopljeno son
ce. Pesmi so sodobne, provoka
tivne, izražajo jezo nad neureje
nostjo in podivjanostjo sveta.

Zbirka je izšla v nakladi pet
sto izvodov, opremil jo  je Ivi 
Kukman, mladi metliški slikar. 
Tole smo zapisali zato, da ne bi 
šel dogodek, ki je vsekakor vre
den omembe, mimo nas.

Vsi, ki jih pesnikovanje za
nima, bodo seveda segli po Po
topljenem soncu, po knjižici, ki 
jo  bo m oč kupiti pri avtorju 
samem. Jani Bevk dela v želez
nini nasproti bencinske črpalke.

Metliška
črnina

Henček Burkat iz Kamence 
pri Novem mestu je izdal novo 
veliko ploščo, ki ji je dal naslov 
Metliška črnina, seveda po na
slovni pesmi. Henček in njegovi 
fantje so se za posnetek na 
plošči oblekli v metliške narod
ne noše, takšni so tudi nastopili 
v televizijski oddaji.

Poleg pesmi Metliška črnina 
so na plošči Henčkove skladbe, 
ki bodo prigetnile vse, ki jih 
zanima narodno zabavna glasba. 
Med njimi je tudi instrumental
na skladba Na Kolpi.

Ploščo je moč kupiti v m et
liški Jugotehniki, oziroma v 
vseh prodajalnah gramofonskih

plošč. V kratkem bo na voljo 
tudi kaseta.

Humoreske
V prvem četrtletju leta 1983 

bo izdala Dolenjska založba iz 
Novega mesta humoreske To
nija Gašperiča. V knjigi bo iz
bor humoresk iz časopisnih ob
jav.

Izbral jih je novinar Janez 
Pezelj, karikature pa je pri
speval Branko Babič, sicer pro
pagandist v delovni organizaciji 
Labod. Knjiga z naslovom Hu
moreske bo v prodaji v knjigar
nah, kupili jo  bodo pač tisti, ki 
se radi nasmejejo tudi ob resnih 
stvareh.

Humoreske bodo prva knjiga 
Tonija Gašperiča, zato je upati, 
da ne bo ostala na policah 
knjigarn.

Belokranjica
Je avtobiografska povest pi

sateljice MARIJE NEMANIČ,

rojene 1923. leta na Lokvici pri 
Metliki. V štiri tisoč izvodih jo 
je izdalo in založilo Časopisno 
založniško podjetje Kmečki 
glas iz Ljubljane.

Pri Belokranjici ne gre zgolj 
za življenjepis avtorice, ampak 
za prikaz življenja in dihanja 
vasi skozi skoraj petdeset let, 
gre za razmah življenja v Beli 
krajini, ki se je pretolkla iz 
velike revščine in vojnega raz
dejanja do relativnega blagosta
nja.

MARIJA NEMANIČ zaklju
čuje povest »takole: „Danes 
orjemo s traktorji, vozimo se v 
avtomobilih, imamo hladilnike 
in pralne stroje. Vas seje vidno 
razvila, vanjo vodi asfaltirana 
cesta, na njivah je vse več kme
tijskih strojev. Tako je, ker za
upamo mladim.“

Belokranjica je povest za ve
černe ure, zato smo prepričani, 
da bo segel po njej marsikdo 
tudi iz naše delovne organizaci
je-

Bo dovolj 
znanja in 
energije?

Končujemo poslovno leto 
1982 in že imamo grobe po
datke o rezultatih poslovanja. 
Pričakujemo okrog 200 milijo
nov ostanka čistega dohodka, 
kar je v tako kriznih gospodar
skih razmerah sorazmerno do
ber uspeh. Večjih zastojev v 
proizvodnji ni bilo, čeprav smo 
jih pričakovali. Naše finančne 
in komercialne službe so vlagale 
precej napora, da smo prenašali 
devizno financiranje z ažurnimi 
pretoki od naših kupcev na 
dobavitelje, tako da nismo pre
kinjali reprodukcijskih tokov. 
Samoupravno sporazumevanje 
je zaživelo tu  v pravi vsebini. 
Naše kapacitete so bile najbolj 
zasedene v konfekciji, malo 
manj v barvarni, najslabše pa v 
pletilnici in kodranki.

Če bi uspeli dvigniti še tu 
raven proizvodnje z dodatnimi 
surovinami, bi bistveno izboljša
li produktivnost delavcev in 
strojev (živega in minulega dela) 
in bi bil tudi poslovni uspeh še 
boljši. Izboljšano kvaliteto gos
podarjenja čutimo v zadnjih 
treh letih, to  je od takrat, ko 
smo aktivirali nove investicije

kodranke, Zakanja in delno 
barvarne. Proizvodnjo smo po
večali veliko bolj kot režijske 
stroške, kar se kaže v boljši 
ekonomičnosti in rentabilnosti 
celotne Beti. z  novimi nalož
bami smo se prekonstruirali 
iz delovno intenzivne pro
izvodnje v kapitalno intenzivno. 
Včasih je predstavljal strošek 
osebnih dohodkov 35 odst
otkov vseh poslovnih stroškov, 
danes pa samo 16 odstotkov.

To pomeni, da imamo veliko 
več možnosti iskati prihranke v 
materialnih stroških in večji iz
koriščenosti kapitala, saj tudi 
delavec upravlja z večjo vred
nostjo osnovnih in obratnih 
sredstev. Skupaj z interno i n 
dustrijsko revolucijo" je ne- 
obhodna sprememba našega ce
lotnega obnašanja in poslovne 
politike. Naenkrat se nam od
pira ogromno možnosti za no t
ranje ekonomske in tehnične 
izboljšave dela. Odlepiti se mo
ramo od navad in vgrajevati v 
naš globok tehnološki proces 
čimveč lastnega znanja.

Zakaj?
Stabilizacijske razmere nam 

več ne omogočajo novih 
naložb, odpiranja novih delov
nih mest in velike ekspanzije, 
kot smo je bili vajeni v pre
teklosti. V naslednjih dveh letih 
ne bomo mogli uvažati nove 
opreme z zahoda, domače pa za 
našo zahtevno tehnologijo 
nimamo. Proizvodnjo lahko 
širimo samo z uvedbo novih 
izmen tam, kjer je to mogoče, 
saj bi bilo mogoče zaposliti 
nekaj novih delavcev, in to 
samo v proizvodnji. Pomanj

kanje surovin pa lahko rešuje
mo le s poglabljanjem tehnološ
kega procesa, tako da poveča
mo proizvodnjo artiklov z večjo 
stopnjo lastne predelave.

Glavni poudarek naše no t
ranje stabilizacije za leto 1983 
pa bo iskanje možnosti poveča

nja čistega dohodka na zmanj
šanju notranjih stroškov poslo
vanja. Kolikor tu  uspemo, bo
mo laže rentabilno izvažali in si 
tako zagotovili surovine in sta
bilnejšo prihodnost. Videli bo
mo, koliko imamo resničnega 
znanja in energije.

NIKOLA PODREBARAC

Upokojeni sodelavci
V letu 1982 so se upokojili 

naši sodelavci:

TOZD Kodranka in volna
1. Marija Kambič
2. Durda Hrlec
3. Marija Graša

TOZD METRAŽA
1. Anton Zvonkovič
2. Bariča Vrban
3. Tončka Drkušič

TOZD Konfekcija Metlika
1. Marija Pirkovič
2. Rozalija Brajdič
3. Helena Čavlovič
4. Marija Logar
5. Marija Štampfelj
6. Andjela Mateljan

TOZD Konfekcija Črnomelj
1. Danica Planinc
2. Antonija Šterk
3. Justi Kovačič
4. Ljubica Bilič
5. Mirko Grahek

TOZD Konfe cija Mirna peč
1. Ana Zar :>ec
2. Jožefa 1 te
3. Ana Muhič

DSSS
1. Martin Kustec
2. Olga Kuhar
3. Alojzija Slobodnik
4. Jure Petrina
5. Anton Kostelec
6. Jožica Vandot
Vsem upokojenim čestitamo 

in jim želimo veliko zdravja in 
osebnega zadovoljstva.



„Le da bo dela dovolj”NAŠA MALA ANKETA

Ljubim
umirajoča
leta

„Kam le čas beži? “ se sprašujejo 
Štirje kovači v eni od svojih pesmi.

„Odgovora ne zvem,“ bi modro 
odgovoril France Prešeren, genij slo
venski.

Jaz pa ljubim umirajoča leta. Po
sebno še taka, kot je bilo iztekajoče 
se: zagamano do amena, odrekati seje 
bilo treba na vseh koncih in krajih, da 
o čakanju v vrstah sploh ne izgubljam 
besed. Ce pustim jezo ob strani, je 
bilo tudi nekaj lepih trenutkov, a te

'------------------------------------------------------

|le gre pripisovati naši družbeni stvar- 
: >sti, ampak moji osebni iznajdljivo- 
5 •> značaju, ki raje vidi svetle kot 
I;tine barve.
..Ljubim umirajoča leta, četudi z 

umiram sam. Počasi, a vztrajno, 
sako leto gubica več, vsako leto 

l‘l,°gram več, vsako leto je težja sapa, 
sabši vid in sluh, seve. Toda vsako 
j1 dobje ima svoje čare, svoje lepote.
!'a irazove,s katerimi moramo živeti, 

Jti za v varen inkubator smo le 
n ake prestari.

^a v inkubator so nedonošenčki: 
L^ni in duševni.

Prekleto, da ljubim umirajoča leta. 
al(o tudi 1982. leto, ki pravkar 

>le£uje papke. Pa mi bo še žal po 
#e,n, žal, ker je le bilo del mene, del 
ĵ > našega sveta, iz katerega se kar 
P 0 ne moramo izstreliti v orbito.

^iveli smo ga, juhuhu! Vsak po 
■ °Je, vsak z majhnimi radostmi in z 
“ °bnimi resami razočaranja v duši.

Pretolkli smo se skozi tristo petin
šestdeset dni, noči, pretresali so nas 
dogodki pokolov, streljanj, vojn, lač
nih otrok, umirajočih starcev, bentili 
smo nad ukrepi zvezne vlade, na drugi 
strani pa smo se že izmišljevali vice, da 
nam vse skupaj le ni pretrdo priletelo 
na glavo. Človeški um je čudovita, da, 
najčudovitejša iznajdba. Vedno urav
nava reči tako, da nas ne položijo 
dokončno na tla. Naj čudovitejši izum 
je ta človeški um, največja in najlepša 
bomba je proti njemu pritlikavec, 
nevreden omembe.

Zakaj in čemu torej mu ne bi 
zaupali?

Ljubim umirajoča leta, kajti za 
njimi prihaja rojstvo novih, ki prina
šajo upanje, radosti, veselje, smeh, 
sonce in luno v nočeh, ko se človeku 
zdi, da je že vse izgubljeno. Pa ni.

Srečno vsem, tudi trenutno nesreč
nim!

Urednik: TONI GAŠPERIČ

Znova bomo zamenjali kole
darje na steni, skušali pozabiti 
na leto, ki se izteka, in ki nam 
mnogokrat ni prizanašalo ter 
stopili v novo leto z upanjem, 
da bo vsaj dovoli dela. Takšne 
misli so se kot rdeča nit vlekle v 
pogovoru z delavci Beti, ki jih 
bolj kot kadarkoli doslej skrbi 
pomanjkanje surovin. Vedo 
namreč, da to  povleče za sabo 
celo vrsto posledic. Njihova 
novoletna razmišljanja so bila 
zato toliko bolj zaskrbljujoča, 
realna, lahko bi trdili, da prav 
nič praznična. Pa jim prisluh
nimo:

ZLATKO BUKOVAC, ple- 
tilec: „Poleti smo kupili v de
lovni organizaciji krožni pletilni 
stroj in prav meni so kot prve
mu zaupali delo na njem, saj 
sem že 17 let pletilec. Stroje 
sem že prej dobro vzdrževal ter 
racionalno uporabljal material. 
Pravkar postavljajo v pletilnico 
že nove stroje, ki so veliko bolj 
izpopolnjeni od prejšnjih. Z de
lom bom o prispevali svoj del k 
stabilizaciji, hkrati pa se odpira
jo možnosti za zaposlovanje 
mladih ljudi. Moje želje za pri
hodnje leto niso velike: da bi 
izpolnili plan ter da bi bila 
delovna disciplina nas vseh na 
večjem nivoju.“ Kot je povedal 
Bukovčev predpostavljeni, je 
Bukovac eden najboljših delav
cev v tovarni ter je za svoje delo 
že prejel priznanja.

ZLATKO BRINAC, vodja iz
mene v barvarni: „V barvami 
smo letos izboljšali možnosti za 
delo, saj smo kupili tri nove 
stroje za barvanje. Ročno delo 
je nadomestilo avtomatsko de
lovanje, povečala se je tudi 
kapaciteta. V začetku prihaja
jočega leta se bo izkazalo, če 
bomo imeli dovolj materiala in 
kemikalij, do takrat pa lahko le 
upamo, da bo dela dovolj."

EDI ČEMAS, pletilec: „Lc- 
tošnje leto je bilo težje kot leta 
poprej. Primanjkovalo je ma
teriala, zato tudi ni bilo pravega 
dela, s tem pa seveda tudi tanjša 
kuverta. Zato si za prihodnje 
leto želim, da bi bilo več dela 
ter da bi izplavali iz krize. Če 
bomo vsi delali tako, kot smo si 
zastavili, moramo uspeti. Se
veda pa bomo morali dati po
udarek proizvodnemu in krea
tivnemu delu ter kmetijstvu, ter 
zmanjševati administracijo."

MARTINA PEČARIČ, eko
nomska tehnica: „Letos sem 
končala srednjo šolo in bila sem 
vesela, da me je delovna organi
zacija, ki me je med šolanjem 
tudi štipendirala, zaposlila. Se
daj sem seveda še pripravnica, a 
upam, da bom v Beti prihodnje 
le ta  našla tudi redno zaposli
tev."

ANICA KLEPEC, šivilja: 
„Leta, ki se izteka, se bom 
vedno rada spominjala, saj je sin 
dobil zaposlitev, čeprav je mo
ral čakati nanjo pol leta. Hčer
ka se je vselila v novo stano
vanje. V Beti delam kot šivilja 
že 12 let, a ne morem trditi, da 
bi se letošnje leto zame kaj 
razlikovalo od prejšnjih. Dela 
sem imela vedno dovolj. Za 
prihodnje si želim, da bi naša 
stabilizacija dosegla učinke ter 
da bi bili ljudje bolj skrbni. 
Predvsem naj bodo pri preskrbi 
bolj pametni, saj panika lahko 
le poslabša razmere."

ZDENKA NEMANIČ, pre- 
gledovalka surovega pletiva: „V 
letošnjem letu se je močno 
dvignilo število brezposelnih, 
predvsem pa iščejo zaposlitev 
mladi, šolani ljudje, za katere bi 
morali najti delo. Če ne gre 
drugače, upokojimo stare. Sicer

ANA MARINClC, šivilja: 
„Kot uspeh v zasebnem ž.v- 
ljenju v letošnjem letu štejem 
to, da sva z možem postavila 
hišo pod streho. Z delom v 
delovni organizaciji sem prav 
tako zadovoljna, saj imam dela 
dovolj in tudi normo lahko 
dosežem. Upam, da bo pri
hodnje leto dovolj dela, rada pa 
bi tudi, da bi končali hišo."

pa so nam dali kongresi, zlasti 
sindikalni dovolj napotkov za 
nadaljnje delo. Mnenja sem, da 
bi morali več delati tudi drugi, 
ne le neposredni proizvajalci. 
Pri nas takorekoč ni več rezerv, 
da bi delali še bolj. Že tako 
preveč pritiskajo na nas. Upam, 
da bo prihodnje leto dovolj 
dela, saj bodo tako delavci naj
bolj zadovoljni."

IRENA IVICAK, šivilja: 
„Zaposlila sem se šele pred dob
rim letom, zato sem imela v 
začetku nekaj težav z izmenami 
in doseganjem norme. Na delo 
sem se že navadila, in želim si, 
da bi vedno delala na tem šival
nem stroju. Trditi smem, da mi

MIJO SOPClC, tiskar: „V 
mojem delovnem okolju letos 
nismo stali zaradi pomanjkanja 
dela niti en dan, kar je gotovo

je danes veliko lažje v službi, 
kot mi je bilo pred zaposlitvijo 
v šoli, saj so odpadle vse pri
prave na pouk."

uspeh. Poleg tega smo kupili 
nekaj novih strojev, s katerimi 
je delo veliko lažje, kar je že 
drugi uspeh. Če bo prihodnje 
leto poslovanje vsaj tako dobro 
kot je bilo letos, bomo dosegli 
še tretji uspeh. Toda kljub 
temu, da veliko izvažamo, smo 
odvisni od uvoza, zato lahko ler 
stiskamo pesti in upamo na 
najboljše."

ANICA ŠUŠTARŠIČ, kuha
rica: „Največja novost v letoš
njem letu so bile brezmesne 
malice. Pripravljene smo imeli 
jedilnike, a nam jo je stabili
zacija zagodla, tako da smo jih 
morali zaradi pomanjkanja me
sa spremeniti. Delavci so se 
pritoževali tudi nad enolončni
cami, a zaradi plinske krize 
nismo videli drugega izhoda. 
Upam, da bodo delavci v pri
hodnje zadovoljni s hrano ter 
da bodo razumeli naše težave. 
Tudi nam je hudo, če jim ne 
moremo postreči tako dobro, 
kot si želimo."

M.B.

Mh



. . .  da z zadnjo številko Vezi- 
la uvajamo novo rubriko, ki sm o  
jo  poim enovali „Ali veste . . .“ . 
V njej bo poskušalo uredništvo 
zbrati kar največ zanimivih p o 
datkov in vesti z vseh področjih. 
Upam o, da bom o tudi iz vaših 
vrst dobili zanimive dopise, ki bi 
jih lahko objavili v tej ali pa tudi 
drugi rubriki.

. . .  d a je  letos izšlo samo pet 
dvojnih številk Vezila. Na ta 
račun sm o marsikje slišali veliko 
pikrih, zapisati pa m oramo, da 
bi bili veliko bolj veseli člankov, 
vesti in fotografij. Kajti le z 
njimi lahko oblikujem o naše gla
silo. Zgolj z obljubam i, pri
pombami in nasveti tudi v pri
hodnjem letu ne bom o izhajali.

. . .  da bom o v prihodnjem  
letu zadnjo stran odstopili kari
katuristu Branku Babiču, ki bo z 
našo pom očjo  in s svojim flu- 
mastrom „obdelal“ zgodovino  
Beti. Nasvet tistim , ki ste polni 
idej: ven em  samem stavku opiši
te, kaj naj karikaturist obdela v 
svojem stripu.

. . .  da' povprečna hranilna 
vloga na Jugoslovana znaša 
28 .099  din, to pa pom eni, da 
sm o med zadnjimi v Evropi. 
Sved, na primer, privarčuje
8 .000  dolaijev. Računica najbrž 
ni pretežka. Statistika ne pove, 
kako varčni smo Belokranjci.

. . .  da imamo po najnovejših 
podatkih Jugoslovani na di
narskih in deviznih kjnižicah 
skupno 605,5  milijarde din. D e
vizne vloge znašajo 379 ,8  m ili
jarde din.

. . .  da je po uradnih podatkih  
zveznega izvršnega sveta Jugosla
vija letos oktobra odplačala tu 
jih konvertibilnih dolgov 3 
milijarde 500 m ilijonov dolarjev.

. . .  da bo potrebno v le to 
šnjem letu odplačati še milijardo 
300 m ilijonov dolaijev in da 
bodo prihodnje leto  naše obve
znosti _gledc odplačila  tujih kre
ditov se večje, saj bodo znašale 
pet milijard dolarjev.

. . .  da je pokritost uvoza z  
izvozom  v Sloveniji v enajstih 
mesecih 92,8  odstotna, v SFRJ 
pa 76,4 odstotna, kar je v pri
merjavi z minulim letom  nadvse 
spodbuden podatek.

. . .  da se je število jugoslovan
skih gospodarskih predstavništev 
v tujini v zadnjih dveh letih 
zmanjšalo skoraj za četrtino. Od 
nekdaj več kot tisoč  predstavni
štev in podjetij, ki jih je naše 
gospodarstvo ustanovili v tujini, 
jih je po široki družbeni akciji 
zaprlo vrata okoli 250. Zdaj 
nadaljuje z delom  635 poslovnih  
en ot ali 59  odstotkov prejšnje 
mreže.

. . .  da je več kot 10 od 
stotkov delavskega razreda Jugo
slavije na začasnem  delu v Zaho
dni Evropi. Z njimi živi okrog
4 0 0 .0 0 0  članov njihovih družin, 
največ predšolskih in osnovno
šolskih otrok.

Zdravstveno
varstvo

V teh težkih gospodarskih 
razmerah je za večjo produktiv
nost zelo pomembo, da je  zado
voljivo urejeno zdravstveno var
stvo.

Na tem področju smo spreje
li širok obseg pravic iz zdrav
stvenega varstva, ki ga moramo 
pri sedanji organiziranosti in 
obliki financiranja zagotavljati 
izključno iz občinskih virov.

Leta 1978 je bil sprejet Sa
moupravni sporazum o pravicah 
in obveznostih iz zdravstvenega 
varstva. Z njegovim sprejetjem 
so se pravice zavarovancev bi
stveno povečale. Kljub temu pa 
je sprejeta osnova dogovorjenih 
sredstev ostala nespremenjena. 
Sredstva za zdravstveno varstvo 
niso sledila razširjeni materialni 
bazi in novim zaposlitvam.

V letu 1982 je financiranje 
zdravstvenega varstva v naši ob
čini zašlo v precejšnje težave, 
saj sredstva za pokritje celotne
ga programa zdravstvenega var
stva sploh ne zadostujejo. Poleg 
redne dejavnosti smo v leto
šnjem letu morali izločiti še 
sredstva za pokritje izgube v 
Splošni bolnišnici Novo mesto v 
višini 1.432.000 din, za vračilo 
republiške solidarnosti v višini
1.618.000 din in izločevanje 
sredstev za SLO in DS v višini
1.240.000 dir., kar je skupaj
4.289.000 din.

Tako ima OZS Metlika v 
prvih devetih mesecih letos 
3.567.011 din primanjkljaja.

Ob že omenjenih izdatkih 
rastejo tudi stroški odliva izven 
regije, na katerih gibanje pa 
zelo težko vplivamo. V prvih 
devetih mesecih letos so ti stro
ški znašali že 80 odstotkov le
tnega plana. Z zdravstvenimi 
delovnimi organizacijami v regi

ji, s katerimi ima OZS sklenjene 
samoupravne sporazume o svo
bodni menjavi dela, so dogo
vorjeni limitirani zneski. Pri 
tem financiranju in prekorači
tvi, razen pri Splošni bolnišnici 
Novo mesto, kjer bo do konca 
leta nastala precejšnja izguba in 
bo tudi naša skupnost morala 
za njeno pokritje prispevati svoj 
delež, organi skupnosti skozi 
vse leto spremljajo to negativno 
situacijo in so delegati iz mese
ca v mesec v dilemi kaj storiti 
za zmanjšanje porabe.

V drugem polletju so se orga
ni skupnosti odločili za sprejem 
ukrepov, ki naj bi zmanjšali 
porabo, in sicer:

povečanje participacije za 
zobno protetiko,

znižanje nadomestil OD za 
nego in spremstvo,

ukinitev vseh zdraviliških 
zdravljenj.

— ukinitev vseh potnih stro
škov,

omejitev odliva — odhoda 
v bolnišnice izven regije.

Ob teh ukrepih so se stroški 
sicer nekoliko znižali, vendar pa 
ne dosegajo popolnoma svojega 
namena.

Ob oceni do konca leta pred
videvamo okoli 6.000.000 din 
primanjkljaja, ki pa ga bo na 
nek način treba pokriti, ker 
tako veliko izgubo nikakor ne 
moremo pokriti iz sredstev leta 
1983.

V naslednjem letu bo namreč 
skupnost razpolagala le z 10 
odstotkov več sredstev, kar pa 
nikakor ne bo zadostvovalo za 
pokritje celotnega programa 
zdravstvenega varstva. Glede na 
to bo nujno sprejeti še dodatne 
ukrepe, ki bodo zmanjšali pora
bo- Tajnik OZS Metlika: 

JOŽICA KOČEVAR

Betko ima 
besedo

Ko je bil Betko zadnjič v 
Nemčiji, si je  ogledal tudi 
pivovarno. Začudil se je, ko 
je videl viseti po stenah le
take z napisi: VARČUJ Z  
VODO. VODA JE  DRAGO

CENA. Njegovi balkanski 
pameti se je to zdelo smešno 
in nedoumljivo, kajti vodo je 
imel vedno za nekaj vsak
danjega, za nekaj, kar je  v 
izobilju. In če je  tako, ni 
treba paziti, razmetavati je 
treba. Pipe morajo biti od
prte tudi, ko vode nihče ne- 
uporablja. Pokvarjenih venti
lov ali cevi ni treba poprav
ljati. Naj teče koderkoli in 
kadarkoli. Tako je mislil 
Betko  -  in se je motil.

Varal se je, kajti tudi 
vodo je treba plačati. Beti 
da, na primer, samo za po
rabo vode letno 600 milijo
nov. To pa niso mačje solze! 
Kak milijon bi šel gotovo 
manj, če bi le bolj pazili, 
kako ravnamo z vodo. Pa

nam je vseeno. Največkrat si 
mislimo: saj to ni moje in 
gremo mirno mimo curka 
vode, k i nikomur ne koristi. 
Škodi pa slehernemu.

. . .  Posamezniki jadikuje
jo, da jih na delovnem mestu 
zebe. Najbrž bo res tako. 
Res pa je tudi, da nam uhaja 
veliko toplotne energije sko
zi špranje, k i bi se jih dalo 
hitro in enostavno zamašiti. 
Same se nočejo, tresoči sc 
od mrazu pa se tudi ne 
spomnijo. Morda pa le?

• • .  Tovarišica, zakaj pa 
imaš prižgano luč, ko pa je 
zunaj že davno beli dan?

— Da te bolje vidim!
In da dobiš manj pet

najstega!



Proti
alkoholizmu
in
narkomaniji

Pri OK SZDL Metlika je bil 
1980. leta ustanovljen koordi
nacijski odbor za boj proti alko
holizmu in narkomaniji. Pro
gram dela je bil poslan vsem DO 
in drugim ustanovam, ki se tako 
ali drugače ukvarjajo s proble
matiko alkoholizma. Nekaj na
log je izpeljanih, veliko pa je še 
neuresničenega. Pri uresničeva
nju zastavljenih nalog nismo bili 
vedno dosledni, pa tudi po
samezni nosilci niso prevzeli 
svoje naloge. Še danes povsod 
ne izvajajo predpise o prepovedi 
točenja alkoholnih pijač in je

RAČUNSKI CENTER.

Le mrtvo 
orodje

Prve dni oktobra 1982 smo z 
več kot enoletno zamudo le 
dočakali prihod, oz. instalacijo 
novega elektronskega računal
nika DELTA 644/160. Zelo 
nebogljena je ta reč po zunan
jem izgledu, saj v primerjavi s 
starim honeywell računal
nikom, ki ga imamo v do 
„BETI” že več kot 10 let. 
Zavzema približno 2-krat 
manjši prostor. Toda po zmož
nostih, recimo po obsegu, po 
mnenju informacij, ali po hitro
sti, predvsem pa po načinu de
la, novega elektronskega raču
nalnika skorajda ni moč primer
jati s starim.

Žal pa nam vse te prednosti 
zaenkrat ne pomagajo, saj mu 
za nemoteno delovanje še ved
no manjkalo nekateri sestavni 
deli. Kaže, da novi elektronski 
računalnik vsaj še pol leta ne bo 
kompletiran in ,tako usposob
ljen za delo, da bi tudi uporab
niki, ki jim je v prvi vrsti 
namenjen, od njega imeli 
ustrezno korist. Sicer v samem 
centru delo na njem na videz 
teče skoraj nemoteno, kajti za 
razvoj novih programov bistve
no več opreme kot toliko, koli
kor je imamo, skorajda ni po
trebno imeti. Za vse druge ude
ležence informacijskih pro
cesov, izven računskega centra, 
pa je nova oprema nič drugega

družba v tem smislu preveč 
tolerantna.

Osrednjo pozornost še vedno 
posvečamo problematiki zdrav
ljenja alkoholikov, manj pre
prečevanju alkoholizma. Boj 
proti alkoholizmu je tudi del 
prizadevanj v izvajanju stabiliza
cijskih ukrepov je boj za večjo 
produktivnost in ustvarjalnost, 
saj je z alkoholizmom v DO 
povzročena poleg osebne tudi 
družbena škoda.

Aktivnost na področju boja 
proti alkoholizmu v DO zajema 
predvsem:

— v boj proti alkoholizmu se 
morajo v delovni organizaciji 
vključiti vse strukture, zlasti 
sindikat, ki naj bi bil nosilec 
akcije,

—/izpostaviti je potrebno vlo
go odborov za varstvo pri delu,

— dosledno se mora izvajati 
kontrola nad morebitnimi uži
valci alkoholnih pijač in vsemi, 
ki na kakršenkoli način pretiho
tapijo pijačo v delovno organi
zacijo,

kot mrtvo orodje, ki jim  pri 
njihovem delu prav nič ne ko
risti.

Kateri so vsi manjkajoči ses
tavni deli novega računalnika? 
Razen nekaterih nepomembnih 
delov, novemu elektronskemu 
računalniku manjka še vsa ob
robna (periferna) oprema, ki pa 
je za načrtovani sistem inter
aktivnega dela celo bistvenega 
pomena. Poleg manjših tiskal
nikov ali printerjev, gre tu zlasti 
za marsikomu že zelo dobro 
znane terminale. To so posebne 
enote, na moč podobne č rn o - 
belim televizorjem, preko kate
rih so šele lahko udeleženci 
in fo rm ac ijsk ih  procesov 
(knjigovodje, evidentiračji, 
saldakontisti, skladiščniki, refe
renti, vodje in drugi) v neneh
nem in živem stiku z bazo 
informacij ali podatki, in to ne 
tako kot doslej, da bi za vsak 
sporočeni podatek računalniku 
morali dostavljati posebne for
mularje in prav tako na poseb
nih formularjih iz računskega 
centra prejemati zahtevane in
formacije, temveč tako, da se 
podatek kot rezultat nekega 
poslovnega dogodka (n. pr. pla
čilo računa enega naših kupcev) 
elektronskemu računalniku 
sporoči kar od tam, kamor je 
najprej prispela informacija o 
poslovnem dogodku. To pa je v 
našem primeru oddelek salda- 
kontov kupcev v Finančnem 
sektorju.

Da bi vsakodnevno delo lah
ko potekalo tako, kot smo na 
kratko in poenostavljeno prav
kar opisali, si lokacije termina
lov, preko katerih je edinole 
možno vzdrževati neposredni 
stik z računalnikovo dinamično

— poostriti je treba kontrolo 
nad izrabo bolniških dopustov 
in odsotnosti z dela, kot po
sledica alkoholizma,

— v samoupravne akte naj 
vnesejo pismena določila o 
postopkih in ukrepih v zvezi z 
alkoholiki (disciplinski posto
pek kot ukrep obveznega zdrav
ljenja ali odpustitve z delovne 
organizacije),

— preko sredstev obveščanja 
je potrebno širiti spoznanje o 
alkoholizmu in njegovih po
sledicah, organizirati je po
trebno razne oblike predavanj, 
filme itd.

Nosilci boja proti alkoholiz
mu, s katerimi morajo OZD 
tesno sodelovati, morajo biti 
tudi krajevne skupnosti in skup
nosti socialnega varstva ob 
aktivni usmerjevalni in povezo
valni vlogi družbenopolitičnih 
organizacij.

MARIJA MATEKOVIČI

bazo podatkov (dinamično za
to, ker se ob množici poslovnih 
dogodkov spreminja iz trenutka 
v trenutek), drugje kot na mes
tih, kjer se odvijajo poslovni 
dogodki (v prodaji, skladiščih, 
nabavi, pripravi dela, proizvod
nji, računovodstvu itd.), sploh 
ne moremo predstavljati. Govo
rimo o novi kvaliteti dela na 
področju informacijskih proce
sov, torej o nekem novem siste
mu dela, ki se imenuje sistem 
interaktivnega dela, za razliko 
od dosedanjega paketnega ali 
batch orientiranega dela. Da je 
prednost tega novega sistema 
dela možnost doseganja zelo 
visoke stopnje ažurnosti in na
tančnosti informacij, ni po
trebno posebej poudarjati.

Iz pravkar povedanega lahko 
zaključimo, da neke prave pri- 
mo-predaje med starim in no
vim elektronskim računalnikom 
niti nikoli ne bo. To pomeni, da 
bodo vse obdelave, ki bodo 
postopoma začenjale potekati 
na novem računalniku, skreira- 
ne čisto na novo ob maximal- 
nem upoštevanju vseh novih 
karakteristik dela tega novega 
orodja.

Zaenkrat imamo te periferne, 
a za opisani interaktivni sistem 
dela nadvse pomembne opreme 
le toliko, da bomo s 1. januarja 
1983 lahko startali z obdelavo 
saldakontov kupcev, a nekoliko 
pozneje še z obdelavo saldakon
tov dobaviteljev. Vsa druga 
področja pa bodo na novem 
elektronskem računalniku po
stopoma začenjala potekati te 
daj, ko bo od dobavitelja pri
spela še preostala naročena 
oprema.

T. O.

. . .  da je  le tos v SR Sloveniji 
brezposelnih 13 .000 občanov. 
Od tega 7000  ali 55 od stotkov  
mladih do 26. leta.

. . .  da se bo po zdajšnjih 
cenah število brezposelnih de
lavcev ob  koncu prihodnjega leta  
gibalo m ed 15 in 17 t iso č , od  
tega pa bodo verjetno kar slabo 
polovico še naprej predstavljali 
mladi ljudje s strokovno izo 
brazbo.

. . .  da naj bi po resolucijskih 
usmeritvah v prihodnjem letu  
p oveča li,štev ilo  zaposlenih le za  
1 odstdtek. Če upoštevam o še 
vsakoletni odliv delavcev med  
upokojence, potem  lahko 
okvirno računam o, da bo v pri
hodnjem  letu m ogoče zaposliti 
24 do 25 tiso č  novih delavcev.

. . .  da namerava združeno de
lo  v prihodnjem letu zaposliti le 
5 0 0 0  pripravnikov, od  tega kar 
45 od stotkov  za  do ločen  čas.

. . .  da je  letos v Jugoslaviji 
iskalo delo okoli 8 50 .000  ljudi, 
od tega prvič 575 tiso č  mladih. 
Med njimi 41 tiso č  s končano  
fakulteto ali višjo šo lo , mladih 
srednješolcev, visoko kvalificira
nih in polkvalificiranih delavcev.

. . .  da dela v zahodnoevrop
skih državah še 300  tisoč  mladih 
jugoslovanskih zdom cev in da vsi 
zagotovo ne bodo ostali v tujini.

. . .  da je število brezposelnih 
v 10 državah skupnega evropske
ga trga v m inulem  letu dni nara
slo za 17,4 odstotka. Po poda
tkih agencije EGS za statistiko je 
bilo  do letošnjega oktobra brez 
dela 11,5 m ilijona ljudi. Tako 
pride na 10 zaposlenih en  brez
poseln prebivalec.

. . .  da se je po uradnih poda
tkih število brezposelnih v ZDA  
povzpelo na 11 m ilijonov, s tem  
pa je stopnja brezposelnosti d o
segla z 10,1 najvišjo raven od  
leta 1941, ko je dežela trpela od  
posledic velike ekonom ske krize 
v tridesetih letih.

. . .  da je bilo po uradnih 
podatkih v Jugoslaviji v prvem  
polletju izplačanih 27,5 milijard 
dinarjev za osebne dohodke pre
več. Povprečno znaša osebni d o 
hodek v istem času 11 .668 di
narjev. V primerjavi z enakim  
lanskim obdobjem  se je  nom inal
no povečal za 30 ,3  %, življenjski 
stroški pa za 29 %, tako daje po 
dveh letih prvič realna vrednost 
povprečnega dohodka delavca v 
gospodarstvu večja za 1,3% . 
Obenem je v istem času v Jugo
slaviji poslovalo z izgubo 3039  
OZD-ov.

. . .  da pri oblikovanju ose
bnih dohodkov sodelujejo živ
ljenjski stroški z 90  %, delovni 
rezultati pa samo z 10 %.

. . .  da je bilo na začetku  leta  
dogovorjeno, da se inflacija g i
blje okoli 17% , ta pa že zdaj 
znaša skoraj 30  %.

. . .  da je zvezni zbor sprejel 
zakon o  amnestiji, ki se nanaša 
na vse tiste, ki so se izognili



Najpomembnejša
strokovnost

vojaški obveznosti ter odšli v 
tujino in na vse vojake, ki so 
samovoljno zapustili svoje enote. 
Am nestija velja v primeru, da 
izpolnijo svojo dolžnost.

. . .  da je  pred kratkim p o te 
kala resna razprava o  m ožnosti 
skrajšanja vojaškega roka in o 
m ožnosti urjenja žensk za voja
kinje in mlade oficirke JLA. 
Urjenje naj bi potekalo  v vseh 
rodovih vojske, razen v oklepnih  
enotah, od vojaških služb pa 
samo v tehničn i, intendantski, 
sanitetni in prom etni. Ujjenje bo 
trajalo 2 m eseca in 22 dni.

. . .  da je bilo na Kosovu  
odkrito 55 sovražnih skupin, pri
padnikov štirih organizacij. Od 
marca 1981 je  bilo prijetih okoli 
700  ljudi, obsojetnih 3 2 0 , nekaj 
več kot 1300 pa je  bilo kaznova
nih zaradi prekrškov.

. . .  da je bilo na K osovu letos  
126 napadov na m iličnike.

. . .  da je  po letu 1948 pribe
žalo iz Albanije v Jugoslavijo 
£ 58 7  beguncev, od katerih se jih 
je  1391 naselilo na K osovu, osta 
li pa so emigrirali, predvsem na 
Zahod.

. . .  da se je od  leta 1961 do 
1981 s K osova odselilo  več 
Srbov in Črnogorcev, kot pa 
priselilo: 125.5 08  več!

. . .  da je na seji zveznega 
zbora Skupščine SFRJ delegat 
Batrič Jovanovič (Črna gora) de
jal: „Ta tem na plat kosovske 
stvarnosti je bila vse do lanskega 
protijugoslovanskega upora na 
K osovu zavita v neprozorno  
kopreno, kar je zgolj opogumlja- 
lo albanske separatiste in šovini
ste in jem alo pogum  Srbom in 
Črnogorcem na Kosovu. Danes 
vsakdo v naši državi ve, pa tudi 
m nogi po svetu to vedo, da je 
nasilje nad Srbi in Črnogorci na 
Kosovu v službi genocidnega na
črta Enverja H oxhe, gospodarja 
A lbanije, in njegovih kosovskih  
privržencev „etn ično čistega"  
K osova, ki naj bi se, kot sanjajo, 
nekega dne znašlo kot sestavni 
del velike Albanije. Poglejmo re
snici v oči: velik del tega načrta 
je  že uresničen."

. . .  da je  (b ilo) na Kosovu  
norm alno, da ljudje niso plačali 
davkov, stanarin, vode, elektri
ke, televizije, da so se vozili brez 
vozniškega izpita, da niso regi
strirali avtom obilov . . .

. . .  da so pred kratkim v 
prostorih prištinske ,,R ilindije“ 
predstavili izbor del F,dvarda 
Kardelja v osm ih knjigah v al
banskem jeziku , ki jih je založila  
„Rilindija“ . Objava Kardeljevih 
del v A lbanščini je  velikega p o 
m ena za albansko kulturo in bo 
trajno služila sedanjim in pri
hodnjim  generacijam kot veliko 
revolucionarno orožje pri izbojc- 
vanju naprednejše in bolj huma
ne družbe.

. . .  da Jugoslavija na sve
tovnem  trgu kapitala dobiva p o 
sojilo s 16 do 18 odstotnim i 
obrestm i.

V vzgojnoizobraževalne pro
grame srednjega izobraževanja 
se proizvodno delo, oziroma 
delovna praksa, vključuje kot 
pomembna vzgojnoizobraže- 
valna sestavka. Zakon o usme
rjenem izobraževanju v 81. čle
nu določa, da mora vsak vzgoj- 
noizobraževalni program za pri
dobitev izobrazbe vključevati 
tudi usposabljanje z delom in 
ob delu. Odgovornost za uresni
čevanje vzgojnoizobraževalnih 
programov in s tem tudi proiz
vodnega dela, oziroma delovne 
prakse, nosijo vzgojnoizobraže
valne organizacije. V našem pri
mera Srednja tekstilna šola Beti 
(TOZD IC).

Proizvodno delo oziroma de
lovna praksa se lahke izvajata le 
neposredno v proizvodnih, ozi
roma delovnih procesih, zato 
smo se povezali z organizacija
mi združenega dela na Do
lenjskem in v Beli krajini, kate
rih proizvodni proces zahteva 
profil strokovnjakov, k ijih  daje 
naša šola. V ta namen smo 
sklenili pogodbe o uresniče
vanju proizvodnega dela učen
cev srednjega usmeijenega izo
braževanja v tekstilno tehnolo
ški usmeritvi za šolsko leto 
1982/83 z naslednjimi delovni
mi organizacijami:

Novoteks, Novo mesto — 
TOZD konfekcija I

Komet, konfekcija Metlika 
Beti, TOZD konfekcija Črno

melj

Beti, TOZD konfekcija Metli
ka

Omenjene delovne organiza
cije bodo uresničevale proizvo
dno delo v tekstilno-tehnološki 
usmeritvi iz naslednjih progra
mov:

a) skrajšani program tekstil- 
no-tehnološke usmeritve

b) srednji program tekstilno- 
tehnološke usmeritve

Namen proizvodnega dela 
oziroma delovne prakse je v 
tem, da:

— učenci se vključijo aktivno 
v proizvodnjo, se spoznavajo z 
delom, organizacijo dela in vlo
go posameznega delavca v dolo
čenem proizvodnem procesu,

— spoznavajo samoupravne 
odnose, jih ocenjujejo in pove
zujejo teorijo s prakso,

— spoznavajo značilna dela 
in naloge v usmeritvi na podro
čju svoje stroke ter neposredno 
sodelujejo v teh delih in nalo
gah,

— si razvijajo odnos do dela 
in sodelavcev ter delovnih na
vad, na samostojnost, iniciativ
nost in kritičnost,

— spoznavajo in uporabljajo 
pravila varstva pri delu ter ose
bna varovalna sredstva in opre
mo,

— se pripravljajo za aktivno 
vključevanje v razvijanje sociali
stičnih samoupravnih odnosov 
in v samoupravno odločanje, o 
pogojih, ocenjevanju in rezulta
tih dela.

Za izvajanje proizvodnega de
la oziroma delovne prakse v 
organizacijah združenega dela 
zagotavljajo organizacije za 
učence delovni prostor, delovna 
sredstva, predmete dela, sred
stva varstva pri delu in posebna 
sredstva osebnega varovanja pri 
delu. V ta  namen so OZD in 
šole izdelale učne načrte in 
programe dela v OZD v okviru 
didaktično metodičnih napo
tkov za uresničevanje proizvo
dnega dela in v skladu s svojimi 
možnostmi.

Proizvodno delo in delovno 
prakso vodijo strokovno uspo
sobljeni delavci (inštruktorji), 
ki se med izvajanjem del in 
nalog povezujejo z organiza
torjem proizvodnega dela iz šo
le.

Naj omenim inštruktorje, ki 
se trudijo pri izvajanju proizvo
dnega dela naše šole iz delovnih 
organizacij, s katerimi smo skle
nili pogodbe:

Novoteks Novo mesto — 
TOZD konfekcija I..:

Za koordinatorja med šolo in 
DO je zadolžena tovarišica Ani
ca Smerdu, inštruktor proizvo
dnega dela pa je tovariš Zdrav
ko Mazovec.

Komet Metlika — konfekcija 
Metlika: koordinator med šolo 
in DO je tovarišica Cveta Jago
dič (kadrovik), inštruktorici pa 
sta tovarišici Vida Plut in Anica 
Štubler.

Beti — TOZD konfekcija 
Črnomelj: koordinator med šo
lo in DO je tovarišica Martina 
Jakofčič (vodja proizvodnje), 
inštruktorji pa so: Martina Ja-

(nadaljevanje na 13. st.)

ZANIMIV IZLET — „Gasilska“ slika je nastala na izletu delavcev TOZD metraža. Z avtobusom so 
se odoeljali v Ljubljano, kjer so si ogledali delovno organizacijo Velana. Pot so nadaljevali v Begunje 
(ogled zaporov), na Bled (ogled gradu in metanje kamnov vjezero), v Kranjsko goro, povzpeli so se na 
Vršič, se spustili v dolino Trente, peljali so se skozi Kobarkl, Tolmin v Novo Gorico, od tu pa domov. 
Hopla, ustavili so se še v Dolenjskih Toplicah, kjer so plesali. Udeleženci izleta pravijo, da je  bilo leno. 
Takih izletov si še želimo, bi zapisal kdo, ki hodi še v osnovno šolo (Martin Sim onič-Tine)



(nadaljevanje z 12. st.)

kofčič, Marija Klepec in Darin
ka Majdič.

Beti -  TOZD konfekcija Me
tlika: koordinator med šolo in 
DO je tovarišica Darinka Plut 
(tehnolog za šivalnico), in
štruktorji so: Darinka Plut, Ba
riča Hren, Bariča Ivančič in 
Marica Zvonkovič.

Za koordinatorja med šolo in 
proizvodnim delom je zadolže
na tovarišica Marija Matekovič 
(v. d. kadrovske službe), organi
zator proizvodnega čela je tova
rišica Marjetka Sever.

V OZD učencem pred priče
tkom proizvodnega dela pripra
vijo uvajalni seminar, na kate
rem jih seznanijo z deli in nalo
gami, ki jih  bodo opravljali, z 
organizacijo dela -  tehnološki
mi enotami ter s samoupravnim 
in družbenopolitičnim živ
ljenjem. Seznanijo se tudi s 
predpisi za varno delo pri 
opravljanju proizvodnega dela.

Med izvajanjem proizvodnega 
dela, oziroma delovne prakse, 
so učenci zavarovani v primeru 
invalidnosti in telesne okvare, 
ki so posledica nesreče pri delu 
ali poklicne bolezni, nadalje jim 
je zagotovljen topli obrok in

KOPICA NALOG:

Mladi
in
začrtana
pot

V naši delovni organizaciji je 
zaposleno veliko mladih, tako d 
smo sestavni del vsakdanjega 
družbenopolitičnega dela in od
ločanja. Zastopani smo v vseh 
D PO in delegacijah. Velikega 
pomena je vključevanje mladih 
v ZK za izboljšanje dela v naši 
osnovni celici mladih.

Naš delež je tudi v vseh 
vrstah mladinskega prosto
voljnega dela, v lokalnih de
lovnih akcijah, kakor tudi v 
republiški delovni akciji. Vklju
čeni smo v razne oblike SLO in 
enote CZ, NZ, DS, RK, gasilske 
desetine. Tako je gasilska dese
tina sestavljena iz mladih čla
nic, ki dosegajo na tekmovanjih 
lepe rezultate. Poudarimo lah
ko, da smo naredili velik pre
mik na kulturnem področju, saj 
vsak praznik obeležimo s kul
turnim programom.

Prav tako smo vključeni v 
izvajanje programa ekonomske

nadomestilo potnih stroškov za 
prevoz na proizvodno delo, če 
je ta na drugi relaciji kot prevoz 
v šolo (sredstva za zavarovanje 
in nadomestilo za prevoz zago
tavlja s svojim planom Posebna 
izobraževalna skupnost za tek- 
stil). učenci dobivajo, oziroma 
so jim dolžne OZD, v katerih 
izvajajo proizvodno delo, izpla
čati nagrado v skladu z njiho
vim delovnim prispevkom (kot 
minimalna nagrada za učence 1. 
letnika se šteje topli obrok pod 
pogoji, ki veljajo za delavce v 
OZD). Višina nagrade za učen
ce na proizvodnem delu, oziro
ma delovni praksi, je odvisna od 
trajanja proizvodnega dela, ozi
roma delovne prakse, njegove 
usposobljenosti, dosežkov pri 
opravljanju del in nalog in koli
čine kvalitete dela, odnosa do 
dela in sodelavcev.

Proizvodno delo v posame
znih delovnih organizacijah so 
začeli opravljati 4. oktobra 
1982 in se bo zaključilo 25. 
marca 1983. V tem času se 
bodo zvrstili vsi učenci drugih 
razredov, prvi razredi pa bodo 
začeli po zimskih počitnicah —
7. februarja 1983.

V tem času sem imela razgo

vore v posameznih OZD, kjer so 
naše učenke opravljele proizvo
dno delo, z inštruktorji in ko
ordinatorji ter pri tem ugotovi
la, da so naše učenke lepo 
sprejeli in uvedli v proizvodni 
proces. Učenke so se lepo vklo
pile v delo, bilo je sicer zače
tnih težav -  zaradi kontinuira
nega dela, vendar ob zaključku 
so pohvalno izrazile tako glede 
organiziranosti prakse kot tudi 
odnosa inštruktorjev in de
lavcev v neposredni proizvodnji.

Proizvodno delo in delovna 
praksa morata imeti svoj smisel 
v tem, da bo to delo koristno za 
učence in za organizacijo zdru
ženega dela, kjer se to izvaja. 
Naš namen je, da napake, ki 
smo jih zasledili, oziroma ste jih 
zasledili, odpravimo in da ob 
končanem šolanju dobijo stro
kovnjaka, ki se bo lahko hitro 
vključil v proizvodni proces in s 
tem prispeval k delovni in po
slovni uspešnosti DO, v kateri 
se bo zaposlil. Stari kitajski 
pregovor pravi: „Če daš člove
ku ribo, bo le tedaj sit, če ga 
naučiš loviti ribe, bo sit vse 
življenje.“

MARJETKA SEVER

. . .  da je  letina pšenice zado
voljiva in znaša 5 ,2 4  milijona  
ton. Povprečni pridelek je 33,6  
centov na hektar.

. . . .  da je končano spravilo 
sladkorne pese. Na približno 140 
tisoč hektarjih smo dobili
6 .0 1 1 .0 0 0  ton in tako lahko 
pričakujemo skupno proizvo
dnjo sladkorja 750 tisoč  ton. 
Ker pa je  vrednost sladkorja 
povprečno manjša v primerjavi z 
lanskim letom , pričakujejo ka
kšnih sto tiso č  ton manj.

. . .  da je končano spravilo 
sončnic in soje. Pridelek sončnic  
letos ocenjujejo na približno 227  
tisoč  ton , kar je za kakšnih sto 
tisoč  ton manj kot lani.

. . .  da smo s svojo posejali 
okrog 80 tisoč  hektarjev in pri
delali smo je približno 200 tisoč  
ton. Dober pridelek soje bo 
zmanjšal uvoz proteinskega ži
vinskega krmila v vrednosti ka
kšnih 50 m ilijonov dolarjev.

. . .  da je  letos rekorden pri
delek sadja in zelenjave. Sliv je 
več za približno 22 dostotkov, 
jabolk za 31, hrušk 23 in grozdja 
za 22 odstotkov v primerjavi z 
lanskim letom . Manjša pa je pro
izvodnja krompirja za 260 tisoč  
ton ali devet od stotkov  in toba
ka za osem  odstotkov.

. . .  da smo letos pridelali
10 .514 .000  ton koruze, kar je za  
približno 700 tisoč  ton več kot 
lani. Pridelek je rekorden -  
okrog 4 .7  ton na hektar, kar je 
za 9 ,3 odstotka več kot v lan
skem letu.

. . .  da je v silosih doslej
2 .271 .0 0 0  ton ali 60  odstotkov  
načrtovanih količin . Izračunali 
so, da bi po rekordni letini lahko 
od km etov prevzeli rekorden 
tržni višek, to je  3,8 milijona ton 
ali 36 od stotkov pridelanih koli
čin.

. . .  da je  delegat Batrič Jova
novič navedel podatek, da so na 
zadnjem kongresu sindikatov 
Srbije povedali, da je  v naši 
državi 7000  do 80 0 0  m ili

jarderjev in zahteval o d  ZIS, da 
odgovori ali je  podatek točen  ali 
ne.

. . .  da je  bilo po podatkih  
lanskega popisa 331 .833  viken
dov. S od eč po tem  ima približno 
5,5 odstotka prebivalstva -vi
kende.

. . .  da so organi javne varnosti 
v zadnjem času prijeli nekaj zna
nih jugoslovanskih gospodarstve
nikov. V  enem  izm ed teh prime
rov je bila Jugoslavija oškodova
na za 2 milijona dolaijev.

. . .  da v Jugoslaviji porabimo  
za zdravstvo več, kot recimo 
razvita Švedska ali Danska. 
Hkrati pa zaradi namišljenih ali 
pravih bolezni izgubim o več de
lovnih dni, kot večina drugih 
držav.

. . .  da glede na prebivalce 
sodim o m ed svetovne rekordeije 
po številu magistrov in doktorjev 
znanosti. Hkrati pa smo m ed  
najbolj zagnanimi kupci tujih 
tehnologij in licenc.

stabilizacije, kar dokazuje reali
zacija vsakoletnega plana.

Tudi v naši delovni organiza
ciji ZSMS Komet smo obravna
vali kongresne dokumente in se 
s tem vključili v pripravo na 11. 
kongres ZSMS, k ije  bil oktobra 
v Novem mestu. Za ZSMS, kot 
del fronte organiziranih sociali
stičnih sil, pomenijo aktivnosti 
v nadaljnjem razvoju socialisti
čnega samoupravljanja osrednje 
vprašanje. Zato se moramo tudi 
mi v okviru naših aktivnosti 
dosledno zavzemati in vključe
vati v izvajanje politike stabili
zacije. Te naloge pa zahtevajo 
popolno organiziranost vseh 
članov.

Prizadevati se moramo za 
krepitev materialne baze zdru
ženega dela, za večjo produktiv
nost na vseh področjih.

Vso pozornost moramo po
svetiti za smotrno izkoriščanje 
materialnih sredstev.

Vključevati se moramo v 
akcijo varčevanja na vseh po
dročjih dela in življenja, ta pa 
mora postati trajna usmeritev in 
pri tem se moramo zavzemati 
za boljše izkoriščanje delovnega 
časa, zmanjšanje nepotrebnih 
izdatkov.

Vso pozornost moramo po
svetiti nadaljnjemu uresniče
vanju delitve po delu in rezulta
tih dela.

Razvijati moramo oblike pro
stovoljnega dela.

Potrebna je tudi čimboljša in 
stalna informiranost.

Osnovna naloga v realizaciji 
politike ekonomske stabilizacije 
je torej množično sodelovanje 
vseh delov mlade generacije v 
skupni akciji v okviru frontno 
organiziranih socialističnih sil.

Dotaknili smo se tudi pereče
ga problema v naši družbi, to  je 
zaposlovanja, in podprli boj za 
omejevanje nezaposlenosti, in 
sicer z omejevanjem honorarne
ga dela in pogodbenega dela ter 
z zaposlovanjem štipendistov in 
pripravnikov.

Tudi v naši osnovni organiza
ciji ZSMS naletimo dostikrat na 
probleme in ne morem biti po
vsem zadovoljni, ker bi morala 
biti mladinska organizacija re
snično organizirana z množično 
udeležbo in aktivnostjo vseh 
mladih v DO. Vzrok za pre
majhno aktivnost mladih je ve
zanost na prevoz in precejšnja 
oddaljenost od delovne organi
zacije, kakor tudi specifičnost 
dela v proizvodnji, kajti zaveda
mo se težke ekonomske situaci
je, saj je vsaka minuta dela 
dragocena za doprinost k večji 
produktivnosti dela in s tem k 
izboljšanju življenjskega stan
darda.

Kljub vsem težavam, ki se 
pojavljajo, se trudimo, ker se 
zavedamo, da smo končno le 
mi tisti, ki bomo nadaljevali 
začrtano pot.

M. K.



ZAHVALA

Ob odhodu v pokoj se 
iskreno zahvaljujem delovni 
organizaciji Beti za od- 
premnino, sodelavkam in so
delavcem TOZD metraža — 
barvarna — pregled metraže 
pa za lepo darilo in poslovil
ne besede.

TONČKA DRKUŠIČ

ZAHVALA

Ob boleči izgubi dragega 
očeta Jožeta Kozjana se is
kreno zahvaljujem vsem so
delavcem za izraženo soža
lje, darovano cvetje, ter za 
spremstvo na njegovi zadnji 
poti. Še enkrat vsem prav 
lepa hvala.

JOŽICA LEŠČANEC

ZAHVALA
Ob bridki izgubi moje 

drage mame Frančiške Ma
tko se iskreno zahvaljujem 
vsem sodelavcem TOZD me
traža za podarjeni venec, iz
rečeno sožalje in udeležbo 
na pogrebu. Zahvala tudi 
TOZD konfekciji Črnomelj.

Žalujoča: 
Fančka Mavsar 

z družino

ZAHVALA

Ob mnogo prerani izgubi 
mojega dragega moža Ivana 
Barača iz Bubnjarcev se is
kreno zahvaljujem vsem, ki 
so nam v teh težkih tre
nutkih kakorkoli pomagali. 
Posebno se zahvalujem 0 0  
sindikata TOZD Kodranka 
in volna, vsem sodelavcem, 
Izvršnemu odboru samopo
moči in rdečemu križu za 
denarno in materialno po
moč. Hvala vsem, ki so so
čustvovali z nami, nam izre
kli sožalje in ga spremili na 
njegovi zadnji poti.

Žalujoča žena 
ANA BARAČ 

s hčerkama

ZAHVALA

Ob boleči izgubi mojega 
dragega in nepozabnega mo
ža Jureta Drkušiča se zahva
ljujem sindikalni organizaciji 
TOZD metraža — barvarna 
in sodelavcem za podaijena 
venca, izrečeno sožalje ter 
za spremstvo na njegovi za
dnji poti. Posebno pa hvala 
mojim sodelavkam s pregle
da metraže.

Žalujoči: 
žena Tončka, 
hčerka Durda 

in drugo sorodstvo
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J U G O S L A V I J A

PREDLOGI SLOVENSKIH 
FILATELISTOV:

Kaj bo 
novega ’83

Tudi letos, kakor vsa leta 
doslej, so slovenski filatelisti 
sodelovali pri sestavi emisij
skega načrta priložnostnih 
znamk v letu 1983. Izvršni od
bor Filatelistične zveze Slo
venije je iz predlogov, ki so mu 
jih  posredovale filatelistične 
organizacije, izbral in predlagal 
Skupnosti jugoslovanskih PTT 
naslednje izdaje v letu 1983:

40-letnica II. zasedanja 
AVNOJ -  Ta jubilej naj bi

VEZILO, glasilo delovnih 
ljudi DO Beti in Kometa, 
ureja uredniški odbor Toni 
Gasperič (glavni in odgovor
ni urednik), Slobodanka Vi
detič, Janez Žele, Qesimir 
Milovanovič, Vida Segina, 
Marija Jakljevič, Jože Ger- 
kšič, Tone Omerzel, Ivica 
Rajgelj, Jožica Cigič, Zden
ka Geridč, Branko Herak, 
Milena Pavuna, Zvonka Go
renc, Sonja Zorc, Marjetka 
Žele, Milka Mavrin, Jože 
Novak, Vera Kostelec, Mio
m u  Čikič, Ivan Brodarič in 
Irena Kostevc. Tehnični 
urednik: Janez Pezelj. Vezi- 
lo izhaja v nakladi 2300 iz
vodov, in sicer enkrat na me
sec. Priprava in stavek ČZP 
Dolenjski list, Novo mesto, 
tisk: Knjigotisk, Novo mes
to. Naslov izdajatelja: Beti, 
Tovarniška 2, Metlika.

( ZANIMIVOSTI- ZANIMIVOSTI -  ZANIMIVOSTI -  ZANIMIVOSTI^

Prihodnje leto bomo Slo
venci počastili stoletnici rojstva 
slikarjev Hinka Smrekarja (ka
rikaturista in likovnega satirika, 
ustreljenega kot talca v Gramo
zni jami v Ljubljani) in Mak
sima Gasparija (zaslužnega 
predvsem zaradi ohranitve slo
venskih noš in običajev v naši 
umetnosti), ki bi prav gotovo 
zaslužila tudi počastitev z 
znamkama.

Ostale izdaje naj bi bile po
svečene zimskim olimpijskim 
igram v Sarajevu (prava sra
mota, da doslej z znamkami še 
nismo propagirali ta najpomem
bnejši športni dogodek pri 
nas!), varčevanju z energijo 
(znamka v visoki nakladi, da bi 
resnično prišla v vsako hišo!), 
propagandi varnosti v cestnem 
prometu (na znamkah opozoriti 
na naj pogostejše vzroke ne
sreč), dnevu znamke (vsako 
leto naj bi izšla ob dnevu znam
ke ali pošte znamka, katere 
izkupiček bi bil namenjen fi
nanciranju večjih mednarodnih 
filatelističnih razstav) in pri
kazu naših tehničnih dosežkov 
(jedrska elektrarna v Krškem, 
naftovod Jugoslavija, mostovi 
na Krku, v Beogradu itd.). Kot

običajno so predlagali tudi 
vrsto motivov za tradicionalne 
izdaje, kot so Varstvo okolja, 
Muzejski eksponati, Umetnost, 
Flora (končno naj bi v tej seriji 
le zagledali naše užitne gobe!? ) 
itd.

V zvezi z letošnjim emisij
skim načrtom  pa je izvršni od
bor FZS sklenil ponovno pred
lagati izdajo znamke ob 40-let- 
nici I. zasedanja AVNOJ v Biha- 
ču (prav nerazumljivo, da doslej 
še ni izšla niti ena znamka v 
počastitev tega zasedanja!), na 
znamki Nacistična taborišča v 
Jugoslaviji (iziti bi morala že 
lani) pa naj bi bil reproduciran 
spomenik (okostnjak) žrtvam 
taborišča pod Ljubeljem, po
družnice Mauthausna. Izvršni 
odbor FZS pa je tudi protestiral 
proti prenizki nakladi (le
300.000 kosov!) znamke za 
3,50 din, ki bo letos izšla ob 
90-letnici rojstva predsednika 
Tita.

Ta znamka bi morala iziti 
vsaj v takšni nakladi kot jo  
imajo ostale znamke po 3,50 
din (750.000 kosov) ne pa v 
neopravičljivo nizki nakladi, ki 
bo brez dvoma povzročila špe
kulacije!

počastili na dva načina, in sicer 
s prikazom izgradnje ljudske 
oblasti v posameznih republi
kah in pokrajinah (za vsako 
republiko oziroma pokrajino 
naj bi izšla znamka na dan 
formiranja njegovega vrhovnega 
organa oblasti npr. za Slovenijo 
1. oktobra ob 40-letnici zbora 
odposlancev slovenskega naroda 
v Kočevju) in z reprodukcijami

slik s partizanskimi motivi na 
znamkah serije „Umetnost v 
Jugoslaviji skozi stoletja" (ta 
serija izhaja ob Dnevu republike 
pa doslej ni izšla še nobena 
znamka z reprodukcijo umetni
ne iz časov NOB!).

40-letnica ustanovitve TAN
JUG — 5. novembra 1943 je 
bila na predlog Moše Pijadeja 
ustanovljena Telegrafska Agen
cija Nove JUGoslavije, ki je 
prva obvestila svet o sklepih II. 
zasedanja AVNOJ v Jajcu.

Dan mladosti — Izšla naj bi 
znamka v počastitev pokojnega 
predsednika losipa Broza Tita, 
posvečena 30-letnici njegove iz
volitve za prvega predsednika 
FLRJ (14. januarja 1953).

40-letnica ustanovitve parti
zanske bolnice „Franja“ — 23. 
decembra 1943 je sprejela prve 
ranjence partizanska bolnica v 
soteski Pasic pri Cerknem, kije 
delovala vse do osvoboditve. 
Danes je bolnica edinstven spo
menik NOB v Jugoslaviji, ki 
kaže vso domiselnost in po
žrtvovalnost partizanskih zdrav
stvenih delavcev.
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